
1 Friday, 18 July 2 025 

2 (10 . 00 a m) 

3 LADY SMITH : Good morning , and welcome back to our 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

evidential hearings on the last day of this section of 

our hearings looking into the provision of residential 

care for children with healthcare , additional support 

needs and disability needs . 

Now, we turn to a witness in person , who is here 

this morning and ready I t hink ; is that right? 

10 MS INNES : Yes , we do, my Lady . 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

This witness has the pseudonym 'Ol iver '. ' Oliver ' 

was i nitially an assistant biology teacher at 

Lendrick Muir School from May 1971 until 1981 when he 

was promoted to 

At the end of 1981 , he became in which 

role he remained until 1991 , so he was at Lendrick Muir 

School from May 1971 unti l 199'. 

1 8 LADY SMITH : Thank you very much . 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

' Oliver ' (affirmed) 

LADY SMITH : ' Oliver ' , thank you for coming along t his 

morning to help us here at the Inquiry with your oral 

evidence in relation to your time at Lendrick Muir . 

I also , of course , already have your written 

evidence and that ' s been really helpful to be able to 

study it in advance . Thank you for that . 

1 



1 

2 

3 

4 

It's on the desk there in that red folder in front 

of you . So that will be available if you want to refer 

to it at all and we ' ll also bring sections of it up on 

screen as we go through it . 

5 A . Right . 

6 LADY SMITH : You can u~e either or both or neither , as you 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

please . 

The plan is t hat I ' ll hear evidence from you , from 

now right through Lntil 11 . 30 , when I normally have 

a break , but if you would like a break before t hen, 

please just tell me . That ' s not a problem . Because my 

mission is to do wtat I can to make what I know is 

a difficult thing to do as comfortable as I reasonably 

can for you . 

15 A . Okay . 

16 LADY SMITH : When I say I know it ' s difficult , I do 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

appreciate that we've brought you into a public forum to 

tal k about matters that happened quite a long time ago 

and in some of them in some detail and you ' ll be aware 

that some of the qLestions that we have for you may be 

a bit difficult . So I do understand that and we ' ll do 

our best to help you to get through it as comfortably as 

you can, as I say . 

I t is possible that you may be asked questions , the 

answers to which could incriminate you . You have --

2 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

it ' s really important that you understand, you have all 

the rights here that you would have in a court . This 

isn ' t a court it ' s a public inquiry , but you have the 

same protections a~d that means if you are asked 

a question the answer to which could incriminate you , 

you don ' t have to answer it . It ' s your choice . But if 

you do choose to a~swer it , I , of course , expect you to 

provide a full answer . Does that make sense? 

9 A . Yeah , yeah . 

10 LADY SMITH : If you ' ve got any doubts at any time about 

11 

12 

13 

that, and any doubts as to whether we ' re straying into 

that territory or ~ot , please just check rather than sit 

worrying about it . All right? 

14 A . Okay , yeah . 

15 LADY SMITH : If you ' re ready, I ' ll hand over to Ms Innes and 

16 

17 

she ' ll take it from there . Thank you . 

Questions by Ms Innes 

18 MS INNES : Thank you , my Lady . 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

' Oliver ' can we begin by looking at your statement, 

please , which has the reference WIT-1-000001628 and if 

we can look on to the final page of it , first of all -­

well, sorry, the second-last page , page 33 , at 

paragraph 143, you say there : 

' I have no objection to my witness statement being 

published as part of the evidence to the Inquiry . 

3 



1 

2 

3 

4 

I believe the facts stated in this witness statement are 

true .' 

And over the page , I think , we can see that you 

signed the stateme~t on 1 July 2025 ; is that correct? 

5 A . Yes . 

6 Q . Now, if we go back to the beginning of your statement 

7 

8 

now, at paragraph 1 , you tell us that you were born in 

1948 ; is that correct? 

9 A . Correct, yes . 

10 Q. Then at paragraph 2, you go on to set out your 

11 

12 

13 

14 

qualifications and you refer to your degree and then 

undertaking a postgraduate certificate in education . 

Was that in respect of a certain age group of children 

or --

15 A. Secondary . 

16 Q . Secondary? 

17 A . Secondary age , yeat . 

18 Q. And then, after undertaking that qualification, you then 

19 

20 

taught in a girls ' school in Nottinghamshire for 

two years , from 1970 to 1972? 

21 A . Yes . 

22 Q. And then between 1973 and March 1971 , you worked in 

23 a boys ' boarding school in Nigeria ; is that right? 

24 A . Yes . 

25 Q. Again , that was with the equivalent of secondary-aged 

4 



1 children? 

2 A . Yes . 

3 Q . And then at paragraph 4 , you say that you came back to 

4 

5 

6 

7 

the United Kingdom and you saw a job advertisement for 

Lendrick Muir School and I think we know that you -­

well , you say that you were intervi ewed in May 1971 for 

that job? 

8 A . Correct, yeah . 

9 Q . Why did you decide to apply for a job at Lendrick Muir 

10 School? 

11 A . Well , havi ng been in a very interesting job i n Ni ger i a , 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

with a very different kind of educationa l experience , 

I was looking for something again a bit more of 

a challenge and when I saw that thi s school was a kind 

of specia l school , to help children with emotional 

difficulties , as I say in my evidence there , they were 

called ' maladjusted ' at that time and I thought that 

would be an interesting opportunity . 

19 Q. And if we go on over t h e page to page 2 a nd paragraph 7 , 

20 

21 

22 

as you ' ve just said, you noted that Lendrick Muir was 

advertised as ' a school for mal adjusted chil dren ', and 

what did you understand by that at the time? 

23 A . Just that they were difficult children with 

24 

25 

behavioural -- pertaps disruptive , perhaps t hey might 

have been excluded from school , children, yes , basically 

5 



1 had behavioural problems . 

2 Q. And you go on in paragraph 7 to say that there wasn ' t 

3 

4 

5 

the awareness of specific learning difficulties that we 

have now, such as autism, Asperger ' s, dyslexia and 

dyscalculia? 

6 A . Yeah . 

7 Q . Were some of the ctildren at the school - - would you 

8 

9 

have said that , if they were now being considered, they 

might obtain a diagnosis of autism? 

10 A . I think it ' s very likely, yes , yes . 

11 Q. And you say that essentially the bottom line was , at the 

12 

13 

end of paragraph 7 , that t hey weren ' t able to cope in 

mainstream school? 

14 A . For whatever reaso~, or the schools couldn ' t cope with 

15 them, yes . 

16 Q . At paragraph 9 , yo~ say that you think there were over 

17 100 children when you went to the school? 

1 8 A . Yes , I think so , yeah , I t hink just over 100 , yeah . 

19 Q. Mainly boys with a small groups of girls? 

20 A . Yeah , I would say probably 80 per cent boys , yeah . 

21 Q. How did that affect the dynamic within the school? 

22 A . Well, I mean, the girls were housed , as I say , 

23 

24 

25 

separately . They came into the school and they were 

just treated as part of the school population . There 

wasn ' t any -- I mean , they had -- they did have their 

6 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

own room, which they could go to at break time separate 

if they wanted to be away from the boys . Er , they did 

have some provisio~ from some of the lady members of 

staff who would take particular interest in the girls , 

but apart from that, they were just part of the school 

really . 

7 Q . Were there specific activities organised for the girls 

8 or ... 

9 A. Not -- I wouldn ' t say so , no . They just -- if they 

10 

11 

12 

13 

14 

wanted to take part in whatever activities there were . 

I mean , the housemothers , the houseparents , the girls 

liked to go and have a chat with them . They would have 

that opportunity if they wanted to be away from the 

hurly-burly; yeah . 

15 Q. And were all of the children secondary school age? 

16 A . Yes . 

17 Q. And was that the same over the whole period of time that 

18 you were at Lendrick Muir School? 

19 A . Yes . 

20 Q. Now, at paragraph 10 , you refer to the care staff? 

21 A. Yes . 

22 Q. And -- so there were a number of teachers and a number 

23 of care staff? 

24 A. Yeah . 

25 Q. When you arrived, can you remember roughly how many 

7 



1 teachers t here were? 

2 A . Roughly 12 , I would say . About 10 or 12 . I can ' t 

3 remember exactly, but something like that . 

4 Q . And in terms of care staff , roughly how many were there? 

5 A. I think there were -- there was the matron , there were 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

a couple of more senior houseparents , housemothers . 

There was Mr Bissett , who was a houseparent and then 

I seem to remember there were some younger -- I think 

may have been kind of doing work experience as 

houseparents in the school , I think . But I wouldn ' t be 

able to verify that . 

12 Q . So that was at the start 

13 A . So there were about half a dozen , I would say , probably , 

14 altogether , doing various duties . 

15 Q . Now, at paragraph 11 , you were -- you ' re addressing 

16 

17 

a question , I think, about your fi rs t impressions of the 

school? 

1 8 A . Yes . 

19 Q. What were your first i mpress ions? 

20 A . Well , basically, as I say there , it was a very 

21 

22 

23 

24 

25 

attractive place to work , it was very rural . Erm, we 

had a young daughter and another daughter was on her 

way, the following -- the first year when I was there , 

and the whole kind of environment of the place was very 

attractive . My first impressions , when I was introduced 

8 



1 

2 

to the members of staff , was that they were all very 

conscientious and very professional , caring people . 

3 Q . You say at paragraph 12 , after you mention your first 

4 

5 

6 

7 

impressions of the staff , that you ' ve just referred to 

there , you say : 

' It was a school . We didn ' t really see ourselves as 

a care home .' 

8 A. No . 

9 Q . Can you explain t hat, please? 

10 A . Yeah . Well , a care home would have been , I think , much 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

20 

more emphasis on care staff rather than the educational 

s i de . It was much more -- we were t here to try and give 

the children a good education, to try and get t hem 

through external examinations like O-Grades and for 

some , staying on to the sixth form studies, up to Higher 

Grade . 

We were only open for the school term year . We 

weren ' t open over tolidays , so we couldn ' t really call 

ourselves a care home anyway . So that ' s what I would 

say, very much the emphasis was on education . 

21 LADY SMITH : Can you remember how long the terms were? 

22 A . The normal school terms, just as for ordinary secondary 

23 schools . 

24 LADY SMITH : Well , it all depends what particular type of 

25 boarding school -- residential school you ' re at in 

9 



1 

2 

Scotland. You don ' t remember the specific number of 

weeks for each term? 

3 A . All I remember is that we had just about the same 

4 

5 

holidays as any other teachers in secondary schools in 

Scotland . 

6 LADY SMITH : In the state secondary schools? 

7 A . In the state, yes . 

8 LADY SMITH : Thank you . 

9 MS INNES : At the end of t his paragraph, you say : 

10 

11 

12 

' I think ... an important part of 

I think t hat ' s philosophy, so -

that you came in -- under as it were . 

13 A . Yes . 

14 Q. ' I think . .. an i mportant part of [his] philosophy [was] 

15 

16 

17 

that we treated them as far as possible as 

schoolchildren, and not to treat them differently to how 

we would treat children in a mainstream school .' 

18 A . Mm- hmm . 

19 Q. Can you explain that philosophy a bit further , please? 

20 A . Er , it ' s a bit difficult . I would say that we wanted 

21 

22 

23 

24 

25 

them to follow a curriculum which was broad , as I say , 

leading to examinations . We weren ' t -- we weren ' t 

trying in a sense to specifically offer any kind of 

therapy, erm, or any specific kind of care for looking 

at the behavioural problems which they had experienced 

10 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

before they came to the school . 

So we were trying to say : ' This is a school . We 

will give you every opportunity to be able to perform to 

your potential ', a~d try to ignore , perhaps , the 

background that they ' d come with to the school . That ' s 

what I ' m trying to get at . To not -- not to think of 

ourselves as some kind of therapeutic institution . 

8 Q . So the children had come to the school , as you ' ve said, 

9 because they could~ •t cope in mainstream schools? 

10 A . Mm . 

11 Q. So why would you tten 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

A . Well , then the reason one of the principal reasons 

they wouldn ' t be able to cope was because classes were 

perhaps -- contained 30/35 children, whereas our classes 

were a maximum of about 10 children . So that was -­

that helped them to get that degree of attention to be 

able to cope , we hoped . 

18 Q. So was there no focus on trying to address the 

19 underlying special educational needs of the children? 

20 A . I wouldn ' t say there was any particular focus on that , 

21 

22 

23 

24 

25 

but, having said t tat , I t hink because the members of 

staff, all the members of staff realised that obviously 

the backgrounds of the children, they were offering them 

things to , as I say later I think , offering them very 

large range of opportunities to help them overcome those 

11 



1 problems . 

2 Q. Okay . At paragrapt 13 , you refer to the teacher/pupil 

3 

4 

5 

6 

relationship and tten you say -- but you would say it 

was enhanced by the fact t hat many of t he teachers had 

interests to involve and challenge the children outside 

of the classroom? 

7 A . Yeah . 

8 Q . So was that sort of extracurricular activities? 

9 A . Yes . 

10 Q. And you mention some of the types of things that people 

11 

12 

13 

d i d . For example , if we go on over the page , at 

paragraph 14 , you say that you yourself did quite a lot 

of sport? 

14 A . Yes . 

15 Q . And you -- that was one of the activities , perhaps , you 

16 did with t he children? 

17 A . Yes , yeah . One of them . There was a very wide range . 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I mean , there was - - in the evenings , teachers were 

involved very much in evening activities after classes . 

There was a whole range of things from art room, 

pottery, crafts , music , chess , all sorts of things which 

they could -- and at weekends , most of t hem stayed for 

weekends , taking ttem out canoeing or sailing in the 

summer , skiing in Glenshee . A whole range of activities 

and I think the involvement of the teachers in those 

12 



1 

2 

activities was a very , very important aspect of what we 

were doing . 

3 Q . Why was it importa~t that it was the teachers that were 

4 doing? 

5 A . Because they were able to establish good relationships 

6 

7 

with them, which would help foster good learning in the 

classroom . 

8 Q . You mentioned pupils undertaking activities in the 

9 

10 

11 

12 

evening or at the weekends . Was there a system, perhaps 

maybe in t he early days that you were there , where 

children would have to say, after prep time , where they 

were going to be going for the evening 

13 A . Yes , yeah . 

14 Q. Right . 

15 A . There was a kind of -- we all -- the whole school - -

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

well , the members of staff on duty and all the pupils, 

would mee t in the snooker room at 6 o ' clock and there 

would be t he register taken and then they would be asked 

to say which activity or whereabouts in the school they 

were likely to be , so that they -- we would know what 

they were doi ng and members of staff would know which 

groups of children they could expect to be, er , he lping 

with in the evening . 

24 Q. Now, if we look down to the bottom of page 4 , at 

25 paragraph 16, you say that when you were interviewed, it 

13 



1 was just by is that right? 

2 A . Yes , yeah . 

3 Q . And at paragraph 17 , you say that there was also 

4 a deputy head --

5 A . Yes . 

6 Q . -- who was also the Head of Science? 

7 A. Mm- hmm . 

8 Q . Did -- so did you report to Jim Haig , who you mention 

9 here , or were you reporting directl y to 

10 A . Both really . I mean , Jim Haig obviously -- had a lot of 

11 

12 

13 

contact with him because we worked in the same lab and 

he was my direct manager , but also I'd have a lot of 

contact with Mr-
14 Q. Now, i f we go on over the page to page 5 , and 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

paragraph 18 , you say that you weren ' t aware of any 

training or appraisals when you were a teacher at the 

school , so breaking that down in terms of training , you 

go on to say: 

' There was no induction training . I just went 

strai ght in and you were expected to cope , get to know 

the kids and help them achieve .' 

22 A . Yes . 

23 Q . So nobody gave you any guidance or training as to what 

24 you should be 

25 A . No , we didn ' t have any training for that , no . 

14 



1 Q . Did you have experience in teaching chil dren with 

2 

3 

additional support needs at the time that you went 

there? 

4 A. No . 

5 Q. Did you feel that you were sufficiently experienced to 

6 be able to teach tte children? 

7 A. To teach t hem , I ttought my experience at boarding 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

school in Nigeria tad given me quite a good background, 

but, no , I think now, looking back , I t hink it would 

have been helpful to perhaps have had more in t he way of 

some kind of formal training or perhaps informal 

training , but , no , it was largely a matter of just 

learning on the job, with the help and the advice from 

the senior members of staff there . 

15 Q. Okay , and in terms of appraisals , t he re was no formal 

16 system of appraisal? 

17 A. No . 

1 8 Q. You mention i n this paragraph informal d iscussions 

19 between Jim Haig a~d yourself? 

20 A. Yes . 

21 Q. And that was in relation to the children . Was he also 

22 

23 

a person t hat you would speak to if you were having any 

issues in the class? 

24 A. Yeah , oh , yes , definitely . 

25 Q. At paragraph 19, you say: 

15 



1 

2 

3 

4 

5 

' Nothing changed in relation to training and 

appraisals when [you] became and then 

So as you were promoted through the school . So the 

position in respect of training remained the same? 

6 A . Yes, I would say. Yes, it did, yes . 

7 Q. And there was no system of appraisal of teachers put in 

8 place over the time you were there? 

9 A. No . 

10 Q. You go on to mention the accommodation at the time that 

11 you joined, when they were in quite large dormitories? 

12 A . Yes , t here would be about -- as it says there , t hey were 

13 

14 

15 

16 

in bunk beds and there might be , as I say, quite a large 

school population when I first started, so the bedrooms 

had perhaps eight children in , you know, something like 

that , in bunk beds . 

17 Q . And you took steps to change that when you became --

18 

19 

20 

21 

22 

A . Yes , I did , yes . Well , together with we 

talked about it and we thought it would be -- we thought 

it was quite a -- would benefit the children if they had 

more privacy and so we tried to break up the bedrooms 

into smaller units . 

23 Q . Okay , and --

24 A . And give t hem single beds rather than bunk beds , yeah . 

25 Q. Then at paragraph 21 at the bottom of this page you 

16 



1 

2 

refer to the fact that when you became ~ you 

then became accountable to the governing body? 

3 A. Yes . 

4 Q . So was it at t hat stage that you had more interaction 

5 with the governing body? 

6 A. Oh , yes , yes . Previously I'd had no interaction with 

them really, yeah . 

Q . And then once you became you say that there 

7 

8 

9 

10 

11 

would be a meeting with the board of governors , going on 

over to the next page , around a couple of times a term? 

A. Yeah yes . 

12 Q. And would those meetings be at the school or were they 

13 in Edinburgh? 

14 A. They were in Edinburgh , yeah , in Ms Lowe ' s office . 

15 Q. Yes , you mention Ms Lowe . She was secretary to the 

16 board? 

17 A. Yes . 

18 Q. And you mention at the top of page 6 , t hat you had to 

19 report on various issues to the board? 

20 A . Yeah , mm- hmm . 

21 Q. You say that over time the number of chi l dren fe l l? 

22 A . Yeah . 

23 Q. And finances became quite tight? 

24 A . Yes . 

25 Q. And there was a particular -- there was a particularly 

17 



1 

2 

difficult time around just before you became 

I think? 

3 A . Yes . 

4 Q . So about 1981 or 1981 ? 

5 A . Yeah . 

6 Q . And what happened around that time? What were the 

7 difficulties? 

8 A . Well , I think as I say there , there was staff who had 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

been working there for a long time . Mr - who 

was who replaced he was 

requi red really by the governors that we had to reduce 

the staffing, reduce the number of teachers in t h e 

school , and that obviously created quite a lot of 

difficulty for h i m and for the unfortunate members of 

staff who were made redundant . 

Q . Okay , and he didn ' t remain as for very long? 

17 A . I think it was probably about 18 months , yeah , something 

18 

19 

like that : I think he left Christmas ' 81 , Christmas ' 81 , 

something like that . 

20 Q . Okay , and you mention Ms Lowe , and I think you say in 

21 

22 

your statement that she was very influential in relation 

to spending? 

23 A . Yes . 

24 

25 

Q. When you became did you have contro l of 

your own budget or were you having to -- or was Ms Lowe 

18 



1 in control of the budget, for example? 

2 A. I had to submit everything to the governors and that 

3 

4 

through Ms Lowe really , yes . I was never given 

a specific budget . 

5 Q . Okay . So if you wanted to recruit another teacher or if 

6 

7 

8 

you wanted to do work in the accommodation that you ' ve 

mentioned , you would need to ask the board of governors 

if you could do that? 

9 A. Yes , yeah . 

10 Q. And were they responsive to those requests? 

11 A. Er , well , I think -- I think I realised the diffi culties 

12 

13 

that t he school was going , so I tried to temper my 

requests so that they would be responsive . 

14 Q. At paragraph 22 , you say that when you were 

15 

16 

you had a great deal involvement in day- to- day t h ings at 

the school and you were still teaching a full t imetable? 

17 A. Yeah . 

18 Q. Did that remain the case for t he whole time that you 

19 were -

20 A. Yes . 

21 Q . So we know that was from 1981 to 1991 and so you were 

22 

23 

doing essentially a dual role of being 

and also teaching a full timetable? 

24 A. Yes . 

25 Q. Was that challenging? 

19 



1 A . Yes , very tiring , yes . But I felt I had to do it 

2 

3 

4 

5 

because I was the only science teacher there in the 

school , so if we were going to offer that , I had to 

given the -- I had do the teaching job, duties . As 

I say , it was very full on , yeah . 

6 Q . And you also say there that you were still doing the 

7 

8 

9 

10 

duties that teachers shared with the care staff , 

including getting the kids up in the morning , 

supervising meal times and getting them settl ed at 

night? 

11 A . Yeah . 

12 Q . So it sounds like teachers had a dual role? 

13 A . Yeah , they always had, right from when I first went to 

14 

15 

16 

the school . And that continued, yes . 

Q . And even when you were you were still doing 

that? 

17 A. Yes . 

18 Q. As well as teaching the ful l timetable and -

19 ~ 

20 A . Yes . One thing did change , because I was -- when I was 

21 

22 

23 

24 

25 

I was residential in t he school. When 

I became , I was able to move out of the 

school into accommodation and another 

member of staff became residential in t he school. So 

that overnight living i n the school , that was taken off 

20 



1 me , so that was some kind of relief , if you like. 

2 Q . So when you were a teacher to begin with , so 1971 to 

3 

4 

5 

1981 , when you were teaching and before you became 

~ were you living in the school or living in 

a separate house? 

6 A. Sorry , I lost the track there . Could you repeat that , 

7 sorry? 

8 Q . So when you started, so 197■ to 1981 --

9 A. Yes . 

10 

11 

Q. -- before you became 

school at the time --

were you living in the 

12 A. No , I was living in a bungalow on the school grounds . 

13 Q. So when you became - then , you and your family 

14 

15 

16 

17 

18 

moved into the school? 

A. Yeah , Mr _ , who was who had been 

resident , he moved out . They ' d just had a new 

accommodation built . He moved out into 

that and I took over his flat in the school . 

19 Q. And you connected , I t h ink , that a moment ago in your 

20 

21 

22 

evidence to being on duty overnight . So if you were 

living in the school , did you have nights off or were 

you always on duty? 

23 A. I would have weekends . There would be another member of 

24 

25 

staff who would be in charge for that weekend , so 

I would alternate with them . But during the school 

21 



1 

2 

3 

4 

week , I would be -- it ' s a sleeping duty . There would 

be several -- there would be a houseparent, perhaps 

another teacher , who would also be sleeping in the 

school , it was kind of shared between us . 

5 Q . Okay . Now , at paragraph 23 of your statement , you talk 

6 

7 

about educational psychologists coming in and reviewing 

the children or you would take children to reviews? 

8 A . Yes . 

9 Q . To what extent did you have interaction with the 

10 

11 

educational psychologist? Did they give you a report on 

how the child was doing and then you might use that? 

12 A . Yeah , we would discuss -- the review would involve t he 

13 

14 

15 

16 

parents and educational psychologist , myself, sometimes 

a medical person would be there , erm, and , yes , they 

would submit a report and we would try to implement the 

recommendations , yes . 

17 Q . And did that sort of t hing happen over the whole time 

18 

19 

that you were at the school or did it come in at a later 

stage? 

20 A . That became -- well, my -- I -- I ' m not sure to what 

21 extent that happened with Mr lilllllllll, but i t certainly 

22 became an important part of my role , yes . 

23 Q . When you became -

24 A . Yeah . 

25 Q. And you say that parents weren ' t involved very much 

22 



1 unless there was a formal review? 

2 A. Mm-hmm . 

3 Q. You didn ' t see muct of the parents and is that --

4 A . Ah , that ' s going back to when it was -- when the 

5 

6 

7 

8 

children were emotionally and behaviourally disturbed 

children, that ' s -- those parents didn ' t -- were not 

really very interested or involved in their chil dren ' s 

progress . 

9 Q. So was that up until about 1987/1988? 

10 A . Yeah , when we changed to dyslexic children, it changed 

11 markedly, yes . 

12 Q. Okay . 

13 A . To much -- I think it was much more encouraging that 

14 they were taking a~ interest in their children . 

15 Q. Now, if we look down to paragraph 24 , you say that rules 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

weren ' t written down . There weren ' t written rules and 

regulations . You say : 

'I thought the children were so variable that 

specific rules wouldn ' t be appropriate for that group of 

children. I felt they needed individual responses . We 

preferred to have a loose structure without any specific 

rules .' 

23 A . Yes . 

24 Q . And are you talking there about rules for the children? 

25 A . Yes . 

23 



1 Q. Did you have rules or processes for the staff and how 

2 they were supposed to undertake their work? 

3 A. No . I would say we didn ' t have any particular rules , 

4 

5 

6 

7 

no . I think we respected each other as professionally 

qualified teachers and the house -- the caring 

houseparents . I don ' t feel there ' s any need for any 

specific rules , no . 

8 Q. If we go on over tte page , to page 7 , and paragraph 25 , 

9 

10 

you say you weren ' t aware of any specific regulations 

for the school itself . 

11 A. Mm-hmm . 

12 Q. But you think that the governing body would have been 

13 very familiar with what you should be doing? 

14 A . Yes . 

15 Q. And you think that if there were any issue , they woul d 

16 have raised it witt you? 

17 A. Yes . 

18 Q. So if the school had to comply with certain 

19 A . Oh , yes . 

20 Q. -- legislation, i t ' s the governing body that would tell 

21 you that? 

22 A. Yeah , I mean the governing -- as I think I say a bit 

23 

24 

25 

later on, the governi ng body had some fairly influential 

and important members of education committees , socia l 

work departments , so t hey would be well aware of those 

24 



1 regulations . 

2 Q. And then you mention that discipline and punishment were 

3 individualised? 

4 A . Yes . 

5 Q . Can you explain that , please? 

6 A. Well , you ' re trying to respond to an individual child , 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

you ' re trying to see how your discipline would fit with 

his particular personality. So -- it ' s difficult to 

explain . You ' re j~st trying to respond , as I say , to 

their particular needs , individually . I can ' t really 

say much clearer t~an that . 

LADY SMITH : ' Oliver ', just going back to what you said 

about there being ~o rules , a loose system was what you 

thought worked best, how would a child know when they 

were running t he risk of being disciplined if t h e school 

hadn ' t made clear to t hem what the rules were? 

(Pause) 

1 8 A . Well , I think there are -- I think t here are certain 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

kind of standard expectations on anybody in a group 

situation to behave in a respectful manner , 

an understanding manner , towards staff and towards other 

children and that ' s anybody who was , I would say , 

misbehaving would be spoken to or if there was 

misbehaving i n a way we thought was dangerous , t hey 

would be separated from the other children . I think we 

25 



1 just operated on ttat kind of basis . 

2 LADY SMITH : Thank you . 

3 Ms Innes . 

4 MS INNES : Thank you , my Lady . 

5 

6 

7 

8 

9 

If we can look down to the next paragraph , 

paragraph 26 , you say that you thought it was pretty 

important that children needed to speak to somebody who 

was not a teacher and they had that opportunity with the 

matron or the hous emother? 

10 A . Yeah . 

11 Q. And we ' ve also heard some evidence that there was 

12 a social worker at the school? 

13 A . Yes . 

14 Q. Is he somebody that the children would have spoken to on 

15 a one - to- one basis? 

16 A . Oh , yes , definitely . 

17 Q. What was his role , can you tell us a bit more about 

1 8 that? 

19 A. Erm, he was a kind of go-between , between the school and 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

the home . So he would be going out and seeing parents . 

He would be involved in reviews with the local 

authorities who had recommended the children or referred 

the children . That was his role really and he was 

a very easy person, a -- very easy going for the 

children to be able to talk to . 
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1 Q. At paragraph 27 , you say t hat you were as v isible as 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

possible when you were - and you say that 

children would speak to you and come and complain about 

things to you . So did they make complaints to you? 

A . Children are always something to moan about , er , yes . 

They would come and say that so-and-so had done so and 

so , or they didn ' t like this or all sorts of things that 

they would complain about , moan about . 

9 Q . And say it was a complaint of bullying , for example , 

10 what action would you take in relation to that? 

11 A . Right , well, if there was a specific complaint about 

12 

13 

14 

15 

16 

another child , then I would speak to the one that they 

were complaining about , to try to establish I would 

also speak to other members of staff to see if they had 

noticed any of that interaction between them, and we 

would try to get to the bottom of it . 

17 Q . If we go on over the page , please , to page 8 and 

18 

19 

20 

21 

22 

paragraph 29 , you say : 

' Any policies for the school were really the 

responsibility of the board of governors .' 

Can you remember drafting any policies when you were 

at t he school? 

23 A. No . 

24 Q. Can you remember the board of governors drafting any 

25 policies? 
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1 A. I can ' t remember actually seeing any policies , no . 

2 Q . For example , maybe in the later years in relation to 

3 child protection? 

4 A. Er , no , I can't remember seeing anything , no . 

5 Q . Then at paragraph 30 , you say that when you met with the 

6 governing body , so this is when you were - --

7 A. Yes . 

8 Q . - - you say that you were just trying to manage decline? 

9 A. Yes . 

10 Q. And --

11 A. I was fully expecting , because the numbers were going 

12 

13 

14 

down , that the school was going to close fairly shortly . 

So that was 

temporary 

I thought I was just made kind of 

to oversee that . 

15 Q. And t hen you say, at paragraph 31 , that the school did 

16 close 

17 A. Yes . 

18 Q. I n 1987 and re- opened? 

19 A. Yes . 

20 Q . So first of all , why did it close? 

21 A. Simply the numbers . It was just unviable . 

22 Q. And what was the basis upon which it re-opened? 

23 A. Well, as I say there , we were looking to see whether 

24 

25 

there ' s any possibility, because we had all these 

facilities a t the school , whether we ' d be able to 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

continue. Perhaps we could change direction , have 

a different specialism, and dyslexia was something 

that -- when discussing this with the governing body , 

they thought that this might be an area we could move 

into and so we decided to see if we could provide 

anything for dyslexic children, which was a condi tion at 

the t ime was felt to be ignored or not reall y very well 

understood at all , and so we thought that might be 

something we could do . 

10 Q. And when you opened again , were you essentially starting 

11 from scratch with completely new staff or not? 

12 A . Oh , no . We retained -- I mean, Mr ~ , er , he 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

was he ' d been with the school a number of years , 

longer than I had , and Mr Simmons and I think we had 

a new social worker , Mr Lamb, I think . I don ' t know 

when he was appointed really . I don't know whether he 

might have been appointed under Mr--but he was 

fair l y new to the school but part of the old school , 

erm, and then the care staff were two of them were 

just the same . So it was the staff that had been there , 

but once we realised we were getting -- children were 

being referred to us, er , then we had to recruit 

well, because we did have -- I t hink I said earlier it 

was secondary school t hroughout but I ' ve just remembered 

that we did have -- when we opened t he dyslexic unit, we 
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1 

2 

did have some primary students so we had to recruit 

a primary schoolteacher to look after them . 

3 Q . Okay . 

4 A . And then , as the numbers grew, so we expanded t he staff . 

5 Q . Now, I suppose one might not i mmediately think of 

6 

7 

dyslexia as being ~omething that would require 

residential education? 

8 A . No . No . 

9 Q . But was that the way it was thought of at t he t ime or 

10 did the children have other needs as well as dyslexia? 

11 A. We thought that children who have learning difficulties 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

would have some some of t hem would have more complex 

needs and we could provide , if the parents would prefer 

their child to be at a boarding school and the local 

authority was in support of it , then we could offer 

that . So we had a mixture of day and boarding pupils 

for that reason , yes. 

1 8 Q. Okay . And you mention the specialised teaching that 

19 you -- you recruited an English teacher --

20 A . Yes . 

21 Q. -- who had some background in dyslexia , you say? 

22 A . Yes . 

23 Q. And you yourself u~dertook a training course? 

24 A . Yes , with Dr Colli~s , yes . She was -- as I say there , 

25 she was wanting the problems of dyslexia to be addressed 

30 



1 

2 

by more schools . It was increasing - - as I say, it was 

increasingly being recognised . 

3 Q . Okay . And you also say that you did some modules on t he 

4 Open University for special education? 

5 A . Yeah , that was more kind of manag e ment modules . 

6 Q . So managing a school --

7 A . Just kind of school organisation . 

8 Q . Right . And at paragraph 33 , you say that you re-opened 

9 

10 

11 

with about half a dozen children in 1988 and then 

ultimately , over t~e page , you say that you got up to 

about 25 pupils? 

12 A. Yeah . Yep . 

13 Q. And were they all living in the Lendrick Muir School 

14 building? 

15 A. No , no , there was - - as I say, t here were day pupils 

16 

17 

1 8 

19 

20 

that came in from the local area, but all t he others 

I mean , we had quite a few from Aberdeenshire and Perth 

and they would -- oh , no , some of the Perth children 

went home as well , had a taxi bringing them into the 

school , so it was quite a diverse mixture . 

21 Q. Okay , and those who did live in the school, were they 

22 living in the main building or --

23 A . Yes , yeah . 

24 Q. Was the -- what had happened to Craigard House where the 

25 girls had lived? 
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1 A. Ah , so when we were discussing this future course for 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

the school , • who had been teacher of English at 

the school , and in charge of Craigard House , he came to 

see me with the idea of setting up a unit for primary 

schoolchildren at Craigard, and he changed the name . 

Decided it would be a good idea to change the name to 

Seamab and that ' s what they did and they ' ve been very 

successful . They ' ve now retired , but the school , 

I think, Seamab , is still being run along those l ines . 

10 Q. Okay . So this separate school was set up and did you 

11 

12 

have many dealings with Seamab once it was up and 

running? 

13 A. Not formally , no . I mean , they could come and share our 

14 

15 

games halls , come and share some of our facilities , but 

no formal arrangement , no . 

16 Q. Okay , so although you had the same governing body, you 

17 were sort of two separate entities? 

18 A. Yeah , yes . 

19 Q. Now, if we look down on page 9 , you talk abou t 

Mr _ , who was as you said, when 20 

21 you began . You describe him as being hands - off? 

22 A. Yes . 

23 Q . Why do you say he was hands-off? 

24 A. Well , as opposed to me . He didn't take part --

25 occasionally he would teach a class , but he would be --
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1 

2 

3 

and that ' s why I called him hands - off , if you like, 

whereas I was in the classroom with the kids pretty well 

all the time . So that's just a kind of casual remark . 

4 Q . Okay . You say at paragraph 35 that he was a kind of 

5 father figure? 

6 A. Yeah . 

7 Q. Why do you describe him as such? 

8 A. Well , he was quite a lot older than me and he would --

9 

10 

11 

12 

he woul d j ust be able to take a longer perspective of 

things . Erm, he would have seen it all before , if you 

like, and would take a more relaxed kind of management 

style . 

13 Q. You say that he essentially trusted the people that he 

14 had appointed and there was quite a lot of autonomy? 

15 A. In the sense t hat - - yeah , t he teachers would be able to 

16 

17 

teach the subjects as they fel t they wanted teach t hem, 

yeah . Autonomy in that sense , yeah . 

18 Q. Would they be able to manage t heir classes as t hey 

19 wished to do? 

20 A. Largely, I think so, yes . 

21 LADY SMITH : I see you say it wasn ' t a kind of management 

22 style -- management style , that would 

23 be appropriate today . Why do you say that? 

24 A. I think today , given all the changes in society, given 

25 the greater awareness of vulnerability of children to 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

abuse today, than we had 30 or 40 years ago , that there 

-- I think now, in order to protect the children and to 

protect the staff , we need much more in the way of 

policies , like you were mentioning before about rules 

for children to know what they were expected to do, and 

that staff would have more guidelines , more guidance and 

policies on the way in which they treated t he children . 

And if you look at , say , the way education itself has 

changed in the last 30 years or so , with much more 

specific goals and objectives for each , what they call 

key stages , this requires much more kind of oversight 

and regulation . 

13 LADY SMITH : And that maybe also helps staff themselves to 

14 develop their professional skills? 

15 A . Well , that is very much what is happening now, yes . 

16 LADY SMITH : Thank you . 

17 Ms Innes . 

18 MS INNES : Thank you , my Lady . 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

If we move on to page 11 of your statement and 

paragraph 41 , you mention , as you said before , that 

there was never any formal training , other than the 

things that you ' ve mentioned in relation to when you 

specialised i n dyslexia . 

Can you remember if later on in the years t here were 

in-service days where staff would perhaps undertake 
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1 training? 

2 A. I don ' t think in-service days were introduced or at 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

least they weren ' t expected -- they weren't expected in 

special schools , as far as I remember , at t he t ime . 

They were called ' Baker Days ' when they were first 

introduced . I think they were just at the time for day 

schools . I might be wrong about that , but , no , there 

wasn ' t . 

9 Q . Okay . If we look down on this page , please , to 

10 

11 

12 

paragraph 44 , you say that you remember that there would 

be a staff meeting when a child was to be admitted to 

the school? 

13 A. Yeah . 

14 Q. So first of a l l , was there a sort of regular staff 

15 meet i ng when Mr - was SNR • 

16 A. Yes , t here was a staff meeting every week . 

17 Q. Okay , and so it would be at that meeting that he would 

18 tell you if a new child was coming to t he school? 

19 A . Yes . 

20 Q . What information would he give you at the meeting --

21 A. Basically, as I say there , the school records t hat --

22 

23 

24 

25 

the school reports from their previous school , reports 

from psychologists or social workers, er , some 

discussion of any particular problems t hat -- in their 

home background, so there was that kind of general 
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1 information . 

2 Q. And was it only given orally or did you also have access 

3 

4 

5 

to documentary information? 

A . We didn ' t have any documentary it was just an oral 

information , we ' d just take notes in the staff meeting . 

6 Q . Okay , and how did that information impact on your 

7 teaching of the particular chi l d? 

8 A . Well , again , that goes back to what I ' m saying about 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

being aware of their background , you coul d tailor your 

approach . So , I mean , for myself , if I was teaching 

a class in science , I would try to find out from the 

child particular irterests he may have , especially if he 

was in first or second year of the secondary school . 

Obviously when they ' re going up to the higher age 

groups , they would be following exam curricular . But 

I would try to be flexible in my teaching so that -- to 

get a child who ' d been very reluctant to learn to see 

that there were -- a teacher was interested in his or 

her interests . 

20 Q. In terms of children attending class , if a pupil didn ' t 

21 

22 

turn up to c l ass , was that an issue that was dea l t wi th 

to make them attend class or not? 

23 A . Yes , they would be expected to attend class , yes , so if 

24 

25 

a child didn ' t turr up , I would send -- well , in my 

case, there was a lab assistant . I might ask her just 
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1 

2 

3 

to pop down and tell the office or tell Mr - that 

he or she was missing and hopefully somebody would find 

him or her and bring her along . 

4 Q . Okay . So it would be reported to 

5 essentially and then it would be for him 

6 A . Yeah . 

7 Q. -- to take action? 

8 A . Yeah . 

9 Q . Now, if we move on , please , to page 12 , and 

10 

11 

12 

13 

paragraph 46, you say that some of the children came to 

Lendr ick Muir at t he start of high school age and stayed 

there for the rest -- the whole of their secondary 

school education? 

14 A. Yeah . 

15 Q . But most didn ' t? 

16 A. Mm- hmm . 

17 Q . So why did they leave? 

18 A. Well , this was a result of if they reached a certain 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

level and they seemed to have settled and perhaps 

there might be reports that their home background was 

a l ot more stable , erm, then they would be returned to 

mainstream school , if that was felt appropriate . So 

a lot of children would go through a year or two in the 

school but then go back to mainstream education . 

25 Q. And was there an i mpetu s to get them back to mainstream 
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1 education? 

2 A . No , I don ' t think there was a particular drive to do it , 

3 

4 

5 

but if a child was wanting to go back and the 

authorities thought it was appropriate , then that's what 

would happen . 

6 Q . If we move on , please, to page 13 , and paragraph 50 , you 

7 

8 

talk t here about tte showers on the junior corridor that 

were on each floor of the main building? 

9 A . Yes . 

10 Q. And you say that ttey were all communal showers? 

11 A . Yes . 

12 Q . And I assume from you saying that t hey were communal 

13 that there was no privacy within the shower room? 

14 A . No . 

15 Q . And is that something that you had any concern about or 

16 tried to change? 

17 A . At first I wasn ' t particularly, but I thought , as time 

1 8 

19 

20 

21 

22 

went on, I thought it would be very -- if we could 

afford to do i t, we were -- I just couldn ' t see how we 

could possibly afford it , given that the numbers were 

going down , so I couldn ' t really do anything about that . 

I regret t hat , that we couldn ' t do anything about it . 

23 Q. And did staff members supervise children in the showers? 

24 A . Oh , yes , yeah . 

25 Q. And if a staff member was passing , could they see right 
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1 into the shower , even if they weren ' t supervising them? 

2 A. Not really , no . It wasn ' t that open . 

3 Q . At paragraph 52 , you ' re talking there about some staff 

4 

5 

members taking children on camping trips or you talk 

about taking some children to the cinema? 

6 A. Mm-hmm . 

7 Q . And you say it was a l so common practice that members of 

8 staff would take ctildren to their own accommodation? 

9 A. Yes . 

10 Q. And all of these ttings that you're referring to there , 

11 

12 

were they always groups of children or were they ever 

individual childre~ being taken away by a staff member? 

13 A. It could be individual children . I took individual 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

children up to my bungalow to -- for piano lessons . 

Erm, it could be a group of children . More often two or 

three children would be invited up to a member of 

staff ' s house , just to have a time away from the school 

building i tself and to have a bit of rel axed time with 

a me mber of staff ' s family, because most of the members 

of staff had young children of their own . 

21 Q. And how d i d members of staff ensure that that was fa i r , 

22 you know, that everybody got the opportunity to do that? 

23 A. I don ' t know whether there was any formal thing about 

24 

25 

that . It was just members of staff woul d try to take 

different -- I know that I did anyway and I 'm sure 
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1 

2 

others did , to take different children, give them an 

experience of just a kind of relaxed family evening . 

3 Q . Did you have any concerns about children bei ng taken 

4 away by as an i~dividual by a staff member? 

5 A. Not at the time , no . 

6 Q . On reflection -- you say ' not at the time ' -- on 

7 reflection , do you think that ' s an issue? 

8 A . Well , having read some of the witness statements , I see 

9 that perhaps I shoLld have had concerns . 

10 Q. At paragraph 53 , you note that the matron was in charge 

11 of administering medication? 

12 A . Yeah . 

13 Q. And you can ' t remember any children requiring any 

14 

15 

16 

particularly serioLs medication . Can you remember any 

children being given medication to sedate or calm them 

down? 

17 A. No . 

1 8 Q. No , okay . Now, i f we look down --

19 A . Well - -

20 Q. Sorry . 

21 A . Sorry , sorry, that was with the EBO children . But some 

22 

23 

24 

25 

of the dyslexic children already had been prescribed 

Ritalin and they were -- I think Mrs Bissett would give 

Rital in to some of the children at times recommended by 

the doctor , yeah . Sorry, yeah . 
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1 Q. And if we l ook on to page 14 , and paragraph 56, you say 

2 

3 

that the only chores that children had to do at the 

school were ones ttat they were given as a punishment? 

4 A. Yes . 

5 Q. And one of the punishments was sweeping the games hall? 

6 A. Yeah . 

7 Q . And why -- what ki~d of behaviour would resul t in them 

8 having to sweep the games hall? 

9 A. I woul d think it would be something like , you mentioned 

10 

11 

12 

13 

14 

about bullying , if that was thought to be sufficiently 

serious and something we were concerned about , then that 

would be a punishment or a serious disruption in class , 

causing any kind of damage around the school might 

result in that , that kind of thing . 

15 Q. And --

16 A. -- or perhaps dist~rbing other children at night , that 

17 kind of thing . 

18 Q. So if they were disturbing other children at night , 

19 would they be take~ to the games hall and 

20 A. Yes . 

21 Q. And what were they asked to do at the games hall ? 

22 

23 

A. Well , sweeping the 

perhaps sweeping it . 

or perhaps running around it , 

24 Q. So if they were sweeping it , for example , would they be 

25 there on t heir own or would they be there in a group? 
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1 A . I t would be very rare that there would be a group , but 

2 it could be on their own . 

3 Q . Okay . And if they were disruptive in the -- at 

4 

5 

6 

nighttime and they were taken to the games hall and 

I think asked to r~n around , as you ' ve mentioned , would 

that be again as an individual or in a group? 

7 A . Both it could be , yeah , could be both . 

8 Q . And how long would they be told to run around for? 

9 A . Well , when I took them down , it would be just five/ten 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

minutes perhaps . You know, I doubt if it would be very 

much longer than t~at . It was just really to show them 

that what they were doing , disturbing other chil dren , 

was unacceptable a~d then I would take them back up and 

I would be there i~ the games hall with them if they 

were a group or on their own . 

16 Q . And what do you think of that now as a practice? Do you 

17 think it was 

18 A . Well , again , as I was saying a few minutes ago , I think 

19 

20 

now we would have to have more specific policies . It 

would be more regulated now . 

21 Q. Okay . If we move on please --

22 A . In fact , it might ~ot even happen now . 

23 Q. If we can move on , please , to page 15 and paragraph 59 , 

24 

25 

you talk again about frequent reviews with educational 

psychologists and you say : 
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1 

2 

3 

4 

5 

' The school became much more open when it became 

a dyslexia unit . ' 

So I wondered if you could explain how it became 

more open? What was t he contrast with the earlier 

period? 

6 A . Open in the sense that educational psychologists and 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

other professionals , perhaps medical professionals , 

would come into t h e school and attend t he reviews with 

parents . I mean, this ve ry rarel y happened , when you 

are dealing with t~e emotionally behaved EBD children, 

and the parents , as I said, they were much more 

interested in their children ' s progress , their 

education, and they would pop in to the school just to 

have a look around or have a chat with me . It was just 

much more open in that sense . 

16 Q . Okay . Now, if we move on , please, to page 16 , and 

17 

1 8 

19 

20 

paragraph 64 , as you ' ve already mentioned, discipline 

and punishment was carried out by indiv i dual teachers , 

so would it be up to t he individual teacher to decide 

what punishment they were going to --

21 A . Yes . 

22 Q. And you say that a~ example would be that perhaps 

23 a child might be kept in at break time? 

24 A . Yes . 

25 Q. Or , as you ' ve been saying , asked to do some chore? 
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1 A . Yes . 

2 Q. And you say if it was something more serious then they 

3 

4 

might be told that they couldn ' t take part in the 

activities? 

5 A . Yes , they might be restricted in that sense , yeah . 

6 

7 

8 

Might have to just spend the time in their dorm, away 

from t he other children and not take part in some 

activity they wanted to do, yeah . 

9 Q . And would that be on t he day that t he incident had 

10 occurred or could that be for a number of days? 

11 A . Oh , it would be -- it rarely extend beyond the day that 

12 

13 

they were -- you k~ow, I can ' t t hink of anybody being 

detained for days on end. 

14 Q. Okay , and how would you share the information with other 

15 

16 

17 

1 8 

members of staff? So say another member of staff is 

supervising football or something after school , and you 

have decided that this child should not go to football , 

how did you pass t tat message on? 

19 A . Well , as I ' ve explained, we all had a meeting at 

20 

21 

6 o ' clock and it would be made clear there that child X 

is not taking part in the activities this evening . 

22 Q. Then you mentioned that they would go to their room and 

23 spend t he evening in their room? 

24 A . Yes , probably . I mean , there was a small quiet room , 

25 which -- some members of staff used that instead of the 
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1 bedroom . 

2 LADY SMITH : Going back to your child X example , would 

3 

4 

everybody at the meeting be told why child X was not 

being allowed to go on an activity? 

5 A . Yes , I think so , yes . It would be made clear t hat some 

6 

7 

kind of misbehavio~r had occurred , which was not 

acceptable , yeah . 

8 LADY SMITH : And that's something that everybody would be 

9 told? 

10 A . Yes , I think -- well , all the staff would have met 

11 

12 

before 6 o ' clock ar.d they would be told , not necessarily 

broadcast in front of the whole school of children . 

13 LADY SMITH : Might it be on a particular occasion? 

14 A. I doubt it , unless we were trying to make a particular 

15 point . 

16 LADY SMITH : Okay . Thank you . 

17 MS INNES : And why would you be wanting to make a particular 

1 8 point? 

19 A. Well , as a demonstration that certain aspects of 

20 behaviour are unacceptable . 

21 Q. Okay . Do you know if children ' s home leave was ever 

22 cancelled 

23 A . Home leave? 

24 Q. -- as a punishment? So if they were going home -- t hey 

25 would be due to perhaps go home at the weekend, was that 
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1 cancelled because of bad behaviour? 

2 A . I can ' t remember any instance of that . It is a long 

3 time ago now, but I can ' t remember any of that . 

4 Q . If that was happening, perhaps it was maybe a decision 

5 taken by 

6 A. It would have to be . It would have to be , yes . 

7 Q. And during the time , you can ' t 

8 remember that being done? 

9 A. No , definitely not . 

10 Q. At paragraph 65 , you talk about disruptive behaviour and 

11 

12 

13 

I think you were asked about senior pupils being 

involved in meting out punishment or discipline , were 

you --

14 A. Yes , there was a query about that , yes . 

15 Q . As far as you were aware , were they involved in such 

16 things? 

17 A. No . 

18 Q. So , for example , if the children were being disruptive 

19 

20 

21 

during the night, when you were present , were there 

senior pupils brought down to take them to the games 

h a l l and 

22 A . No , definitely not when I was there . It may have 

23 

24 

25 

happened -- I was only on the late duti es once a week , 

but as far as I ' m aware , that ' s -- if there was a child 

needing to be punished in any way , that would be my 
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1 responsibility . 

2 Q. So when you were doing it , you dealt with it , but 

3 

4 

obviously you can ' t speak to what might have happened at 

other times? 

5 A. As far as I know, yeah , well -- yeah , that ' s correct , 

6 I would deal with it if I was on duty , yes . 

7 Q . Okay . You mention , I think , meal times . You say that 

8 

9 

the extent of their responsibility would be being the 

head of the table in t he dining room? 

10 A . Mm-hmm . 

11 Q. I think you ' ll again be aware from the statements that 

12 

13 

14 

15 

you ' ve seen that t tis has been raised as an issue , that 

the senior boy in charge of the table could decide how 

much , for example , a child at the table got to eat and 

that caused issues? 

16 A . Well , there may be something to that , but t here were at 

17 

1 8 

19 

20 

21 

least two members of staff and sometimes more who would 

be eating with the children at the tables and I ' m fairly 

sure that if t hat was some unfair treatment of 

indivi duals , which would kind of amount to bullying 

real l y , that t hat would be dealt with . 

22 LADY SMITH : Can you remember how many tables there were in 

23 the dining room? 

24 A . When we started, wten there were about 100 children, and 

25 you would have about eight children at each table , so 
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1 

2 

3 

there ' d be about 12/13 tables , something like that . And 

then as the numbers went down , so fewer tables , and 

easier to supervise . 

4 LADY SMITH : Thank you . 

5 MS INNES : You say in this paragraph that the dining room 

6 could be a source of confrontation occasionally . 

7 A . Yes . 

8 Q . What sort of things would happen? 

9 A . I do remember one incident , where a chil d was very upset 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

about something , I don ' t know what he was upset about , 

but i t ended up i n h i m throwing a teapot , whi ch i s quite 

a nasty incident . So it would have been over somebody 

saying something. I mean , some children were very, very 

easily upset . Er , so that would be a parti cularly bad 

example , but t here would be other exampl es , I suppose , 

of minor disagreements between children who had 

behavioural difficulties . But you had a lot of staff , 

as I said , at l east two members of staff , and quite 

often more , who woLld i ntervene very quickly . 

20 Q. At paragraph 66 yoL say that there was no corporal 

21 punishment? 

22 A . Yeah , that ' s -- there was no corporal punishment , no . 

23 There was no cani ng or use of the tawse , no . 

24 Q. Do you recal l any of t he teachers giving any of the 

25 children what might be called a 'cuff ' or a ' clip ' round 
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1 the ear? 

2 A . I can ' t remember any specific examples , but it might 

3 well have happened . 

4 Q . Is it something that you did when you were t here? 

5 A. No , I never did that . 

6 Q . At paragraph 67 , you talk about a child being removed 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

from a room or perhaps other c hi ldren , would they be 

taken to their own dorm or would they be taken to this 

other room that you ' ve referred to? 

A. They could be taken to study . They 

could be taken to this other room . They might be taken 

to the dorm, yes . 

13 Q. Okay , and how long would they have to stay in their dorm 

14 or the other room? 

15 A. I t could be the rest of that evening , erm, but rarely 

16 longer than that . 

17 Q. Would this happen during the school day as well? 

18 A. I t could , yes , if the teacher felt a chi l d was seriously 

19 

20 

disruptive , might be taken down to 

study, yes . 

21 Q . And if they were taken , perhaps not to 

22 

23 

study, but to the other room or their dorm during the 

day --

24 A. That would be very unusual . I don ' t think t hat 

25 happened . It was -- either the teacher looked after it 
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1 or they took t hem to 

2 Q . Okay . So sending them to their dorm or this other room 

3 was maybe more in the evenings then? 

4 A . Yeah . 

5 Q . Outwith the school day? 

6 A . Yeah . 

7 Q. And you say at paragraph 68 that there was a daybook at 

8 the school? 

9 A . Yes . 

10 Q. And punishments were recorded in it? 

11 A . Yes . 

12 Q . So where was this was it a --

13 A. In the staffroom . 

14 Q. In the staffroom? 

15 A . In the staffroom, yeah . 

16 Q . And i t was a single book? 

17 A . Yes . 

18 Q. And it says if anything significant happened in class or 

19 at meal times , it went in the daybook? 

20 A . Yes . 

21 Q . So presumably you would write things in the daybook and 

22 

23 

then you would read what was written in the daybook by 

other staff? 

24 A . Oh , yes , yeah , yeah . It was a very good way of 

25 communicating between the staff , yeah . 
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1 Q. And you say that this continued -- if we go on to 

2 

3 

4 

paragraph 69, over the page , you say, at the end of that 

paragraph, that when you were things were 

still recorded in the daybook at that t ime? 

5 A . Yes , yes . 

6 Q . At page 17 and paragraph 71 , you talk about restraint . 

7 

8 

Can you remember having to physically intervene with 

children? 

9 A. Yes . 

10 Q. And what form would that take? Would you do that on 

11 

12 

your own or would other staff members be involved with 

you? 

13 A . I might sometimes just do it on my own , but quite often 

14 

15 

16 

in the evenings there would be other members of staff 

around and if necessary , they might help me , but it was 

very rare that it was as violent as that . 

17 Q . So when you say that you would , what sort of physical 

18 

19 

intervention would you do? Would it be guiding a child 

away from a situation or would it be 

20 A . Hopefully guiding a child away would be sufficient . But 

21 

22 

23 

if t here was -- they were having a real fight , t he n you 

might have to , as I say here, just try and restrain them 

by holding them, keeping them, separating them, yeah . 

24 Q. Would they be held on the ground , for example? 

25 A . Not to my knowledge . I just usually put my arm around 
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1 their kind of body and just moved them away . 

2 Q. Okay , and at paragraph 73 you say that there was never 

3 

4 

any training in relation to thi s . You know now that 

there should have been? 

5 A. Mm . 

6 Q . Do you know if suet training was available at t h e time 

7 or was it something that was being discussed? 

8 A . I don ' t know . 

9 Q . Now, if we go on to page 18 , you say that you were not 

10 

11 

12 

aware of Lendrick Muir being the subject of any concern 

because of the way in which children were treated while 

you were t here ? 

13 A . That ' s correct , yes . 

14 Q. Then at paragraph 15, you note that there were -- you 

15 

16 

were aware that there were issues with t h e 

accommodation? 

17 A. Yes . 

18 Q. As you ' ve already tighlighted . And you say essentially 

19 the building was becoming outdated? 

20 A . Yes , it was a very big , old building and it was quite 

21 

22 

on so many f l oors , it just was becoming inappropriate 

really . 

23 Q. Okay , and then at paragraph 77 , you talk about 

24 

25 

compl aints . Again , you say there was no formal 

procedure for maki~g a complaint , but you had 
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1 essentially an open- door policy? 

2 A. Yes . Yes . 

3 Q . And you mentioned -- you mention again Mrs Bissett or 

4 

5 

houseparents as being the way in which complaints might 

be dealt with? 

6 A. The ways in which they might be reported , yeah. 

7 Q. Then you say at the bottom of the page : 

8 

9 

' If the member of staff thought that any complaint 

was genuine , they would take it Mr - or [you] . ' 

10 A. Yes . 

11 Q. So it was up to the member of staff to decide whether --

12 A. Yeah , they used their judgment , yeah . 

13 Q. Then, if we go on over the page , to page 19 , you say at 

14 

15 

paragraph 78 that you can ' t recal l any complaint being 

made against a staff member while you were there? 

16 A. I can ' t remember any particular complaint, no . 

17 Q. At paragraph 80, you refer to inspections and I think 

18 

19 

you only remember two inspections taking place at the 

time that you were there ; is that right? 

20 A . Yeah , yeah . 

21 Q . So one in the early days? 

22 A . Yes . 

23 Q. And you remember inspectors being in the school at the 

24 time for a couple of days? 

25 A. Yes . 
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1 Q. And then you said that you don ' t remember any other 

2 

3 

inspection until there was a lengthy inspection towards 

the end of your time at the school ; is that right? 

4 A . That ' s right, yes , in the l ast year I was t here, yes . 

5 Q . Okay , and if we could look at the report of that 

6 inspection, please , it's at SGV-001032018 . 

7 A . Mm- hmm . 

8 Q . You can see that this is an extended inspection of 

9 

10 

Lendrick Muir School and we can see at the bottom of the 

page that it ' s dated 4 November 1991 . 

11 A . Mm-hmm. 

12 Q . And if we look on to page 2 first of all, under , 'The 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

inspection ', it says : 

' The inspecti on of Lendrick Mui r School took place 

in May and June of 1991 as part of a national sample of 

educational residential provision for pupils with 

special educational needs .' 

So that seems to have been the context of t he 

inspection at that time? 

20 A . Mm- hmm . 

21 Q . And then it notes what they undertook and I think , if we 

22 

23 

24 

25 

look on to page 8 , and the top of page 13 on the 

right-hand side , it says : 

had resigned his post s hortl y 

before notification of the inspection , with effect from 
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1 the end of session 199. /1991 .' 

2 A . Yes . 

3 Q . So in terms of the timing of this report , this came , as 

4 

5 

you ' ve said, right at the end of your t ime at t he 

school? 

6 A . Yes . 

7 Q . And I think we see there that it goes on to say that you 

8 

9 

10 

11 

had good personal relations with staff , pupils and 

parents , but then it says : 

' Overall leadership at the school was 

unsatisfactory.' 

12 A . Yes . 

13 Q. ' A framework necessary to support effective strategic 

14 

15 

16 

17 

management , including the involvement of staff or 

a team, was lacking .' 

So I t hink they seem to be critical of a lack of 

structure in terms of the leadership? 

1 8 A . Yeah , yeah . 

19 Q. Do you think t hat ' s a fair --

20 A . Yes , yeah . 

21 Q. -- assessment? And then , if we look down , the next 

22 

23 

24 

25 

paragraph says : 

' Useful guidelines on child protection, drug abuse 

and anti - bullying tad been provided . However , clear 

policies and p rocedures were lacking on discipline , the 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

curriculum, learnir.g and teaching, including homework , 

personal and social development , assessment and 

recording , and on many aspects of the welfare of 

residential pupils .' 

And it notes ttat a health and safety policy was 

required? 

7 A . Yeah . 

8 Q. Again , do you think that ' s a fair criticism at the time? 

9 A . Yes . 

10 Q. And then the next paragraph says : 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

' The arrangemer.ts to identify and meet staff 

deve lopment needs were unsatisfactory .' 

Then it refers to : 

' Future i n-service training should include regular 

opportunities for updating subject specialist teaching 

and addressing the wider range of specific needs for 

which the school now caters .' 

Then it goes or. to refer to various things : 

' Training should include counselling , managing 

challenging behaviour and using technology .' 

Then it also says : 

' No member of staff had been appraised and plans to 

introduce staff appraisal were limited . The 

arrangements to identify and meet staff deve lopment 

should be linked closely to a carefully considered 
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1 

2 

school development plan.' 

And again , do you think that these --

3 A . Yeah , I think they ' re all fair criticisms , yes . 

4 Q . And if we look back to page 3 of the report , if we look 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

on to the right-hard side of the page , page 3 , below t he 

bullet points , it says : 

' Links between the school and t he board of governors 

were only fair . Tte board had recently developed a new 

and detailed remit for its work . In exercising its new 

remit , the board stould ensure that it develops a more 

active relationship with the school , for example to 

support the headteacher in implementing policies and 

monitoring their i mpact on the school .' 

Do you think ttat criticism is fair? 

15 A . Yes , yes , yeah . I think it ' s interesting, yeah . 

16 Q . Why do you say it ' s interesting? 

17 

1 8 

19 

20 

A . (Pause) Well , I don ' t know how they would implement 

that , but I think it ' s something that I would feel would 

have been helpful if they had been a bit more involved, 

as you say , more active , yes . 

21 Q. And just finally ir this document , on page 4 , on the 

22 

23 

24 

25 

left-hand side , there ' s a paragraph beginning , ' Many 

parents ': 

' Many parents , however , had a wide range of concerns 

about provision . Nearly half were unhappy with the 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

quality of information they received about their chi l d ' s 

progress , the interest and challenge of learning , 

resources for lear~ing and with how well teachers dealt 

with misbehaviour . They a l so had concerns about the 

reputation of the school in its community . A ma j ority 

of parents were dissatisfied wi th the way i n whi ch t h e 

schoo l were l ed and how wel l t h e school responded when 

they raised matters of concern . They were concerned 

about the l evel of partnership the school had forged 

with parents , how well they were informed about the work 

of the school a nd tomewor k . They were unhappy wi th the 

quality of the residential faci l iti es .' 

So various issues raised by parents there , some of 

which you ' ve already mentioned? 

15 A . Mm- hmm . Yeah . 

16 Q . Do you -- what ' s your view on their comment about they 

17 

18 

were unhappy about the information that they were 

rece i ving about the child ' s progress and the interest 

19 A. I ' m quite surprised at that because , as I said earlier , 

20 

21 

22 

they were very muct i nvolved in reviews and they had 

a l ot of -- I thought they had a lot of information . So 

that does surprise me , yes . 

23 LADY SMITH : When you use the word ' review ', are you talking 

24 about formal Ch i l dren ' s Hearing reviews? 

25 A . Yes . 
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1 LADY SMITH : Thank you . 

2 MS INNES : My Lady , that might be an appropriate time to 

3 break . 

4 LADY SMITH : Woul d that be a good point to break? You may 

5 

6 

7 

8 

remember , ' Oliver ', I said that I normally take a break 

about this point in the morning . If it works for you , 

we ' l l do t hat now and I' ll sit again in about a quarter 

of an hour? 

9 A. Okay . Yep , that ' s fine . 

10 LADY SMITH : Thank you . 

11 ( 11. 3 2 am) 

12 (A s hort break) 

13 (11.47 am) 

14 

15 

LADY SMITH : ' Oli ver ', welcome back . Are you ready for us 

to carry on? 

16 A. Yes . 

17 LADY SMITH : Thank you very much . 

18 Ms Innes . 

19 MS INNES : Thank you , my Lady . 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

If we can look back to your statement , please , and 

paragraph 84 on page 20 . 

You say there : 

' As far as I know there was not a definition of 

abuse when I was at Lendrick Muir .' 

What sort of behaviour would you have considered to 
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1 constitute abuse? 

2 A . Well , any physical abuse , any physical manhandling of 

3 

4 

5 

6 

7 

a chi ld, any kind of mental cruelty in the form of 

sarcasm . I mean , quite severe sarcasm, demeaning 

behaviour which wo~ld demean a child , any refusal of 

personal care , if there -- that was -- anything along 

those lines would be abusive behaviour . 

8 Q . And how did you ensure that staff were essentially on 

9 

10 

the same page as you were in terms of their 

understanding of 

11 A . Because we were very close to each other . We were 

12 

13 

14 

15 

talking to each otter . We were working together . I t 

was a very close relationship . As the inspection report 

said , one of the ttings was that I had very good 

relationships with the staff . 

16 Q . At paragraph 85 , I think you refer to these close 

17 

18 

19 

20 

relationships as being the basis upon which you say that 

you can be fairly confident that if a child was being 

abused or ill-treated, it would have come to light at 

the time? 

21 A . Yes , yes . 

22 Q. Is it possible that the close relationships between 

23 staff might blind people to issues? 

24 A . I wouldn ' t have thought so , really . I mean , I had 

25 worked with these people for 20 years, or most of them 

60 



1 

2 

for 20 years , and I think we were very open and honest 

with each other . 

3 Q . And then you say at paragraph 86 that from one of the 

4 

5 

6 

7 

8 

Inquiry witness statements that has been shared with 

you, it does appear that abuse did occur and went 

undetected and you didn ' t recognise it at the time . 

And I think this was at a time when you were 

a classroom teacher? 

9 A . Yes . 

10 Q. And you say that you must accept some responsibility for 

11 not being aware of that? 

12 A . Mm- hmm . 

13 Q. And then you go on to say : 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

' From what I ' ve read in that witness statement , 

abuse didn ' t actually occur in the room, it occurred 

when he took t he ctild out of school .' 

So I think we ' ve heard evidence that the abuse was 

occurring both in the teacher ' s room in the school and 

also out of school? 

20 A . Oh , well , I wasn ' t aware of that . I d i dn ' t know . 

21 Q. Does it surprise you to think that abuse was taking 

22 place in t he teacher ' s room? 

23 A . Yes , it does . 

24 Q. And you say that t te headteacher might have h ad 

25 suspicions . You don ' t know? 
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1 A . No , that ' s all I - - possibly he might have had 

2 suspicions . I did~ ' t know . 

3 Q . We have seen an extract from a report written by the 

4 

5 

6 

7 

headteacher indicating that the child appeared 

overdependent on o~e teacher . Is that something that 

you think would highlight a concern , a child being 

overdependent on a teacher? 

8 A . Could raise concer~s , yes . 

9 Q . And t hen , at the conclusion of that paragraph , you say : 

10 ' Perhaps I was rather naive . ' 

11 A . Which paragraph? Oh , yes . 

12 Q . At the end of this . 

13 A . Yeah , sorry . Well , as I say, at that time I wouldn ' t 

14 

15 

have expected a professional teacher to be behaving like 

that . So , yes , naive , if you like , yeah . 

16 Q . And then on page 21 , at the top of the page there , 

17 

1 8 

19 

20 

21 

paragraph 87 , you ~ote again that there were no 

particular instructions on child protection arrangements 

and as you ' ve said , ' I don ' t think there were any rules 

on a child being i~ a room or in the house with 

a teacher on t heir own ' --

22 A . Yeah . 

23 Q. for example . 

24 

25 

And at paragraph 90 , you say : 

' Looking back , [you are] sure things could have been 
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1 

2 

3 

improved . There stould have been more guidance and ... 

training given to improve awareness of the possibility 

of abuse .' 

4 A . Yes . 

5 Q . From -- because from 

6 A . With hindsight , yee . 

7 Q . Because from what you ' re saying , it appears that the 

8 possibility of abuee wasn ' t even contemplated? 

9 A . Not by me , no . 

10 Q. And then going on to the next paragraph, you say that 

11 

12 

13 

14 

whilst you were at Lendrick Mui r , you were never the 

subject of an al l egation of abuse , however , you were 

questioned by the police in relation to an allegation 

made by a former pLpi l? 

15 A. Yes . 

16 Q . And you say that his allegation was that you persecuted 

17 him? 

18 A . Yes . 

19 Q. And did you accept what was being put to you by the 

20 police or not? 

21 A . No , I didn ' t accept it and I know now t hat t he -- it ' s 

22 

23 

been discontinued . I o n ly found that out a couple of 

weeks ago . 

24 Q. So have you been told by the pol ice that they ' re not 

25 pursuing t he --
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1 A . I haven ' t been told by the police , I was tol d by 

2 

3 

4 

solicitors who were acting for the school when I phoned 

them up and they said that that particular allegation 

had been discontinued . 

5 Q . Okay , so yes , over the page , if we look at paragraph 93 , 

6 

7 

you say that you had asked the school ' s solicitor, Clyde 

& Co --

8 A . That ' s the company , yes . 

9 Q . Yes . 

10 A . Those are the solicitors , yeah . 

11 Q . You asked them some time ago and you asked them again 

12 

13 

more recently about this allegation and you were told 

that it wasn ' t being pursued? 

14 A . Yes, but , six months after the interview, they didn ' t 

15 

16 

17 

18 

19 

give me any information and they said t hat they would 

keep me informed of any developments , but I only found 

out when I phoned them up a couple of weeks ago that it 

had been discontinued . So I ' ve been worrying about that 

for two years probably unnecessarily . 

20 Q . And then if we go on, over the page , to page 23 , you 

21 

22 

23 

24 

25 

refer to other staff members. You were asked about 

certain other staff members and the first person 

referred to on this page at paragraph 98 is a teacher 

called , who I think we know taught 

French? 
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1 A. Yes . 

2 Q . What was he like? 

3 A. Well , he was -- I don ' t know quite how to describe 

4 

5 

6 

7 

8 

him -- he was very honest, a very straight guy , very 

physically fit . He used to run up Easter Down Hill 

every morning before breakfast . Erm, I thought he was 

well respected by the pupils and taught French very 

as far as I was aware , he was a very good teacher . 

9 Q . And you say t hat you didn ' t see him disciplining 

10 

11 

12 

children or abusing children or hear of him abusing any 

children . Did you have any concerns at all about his 

interactions with children? 

13 A. I suppose he was -- I think he was strict but he was 

14 

15 

fair . But he perhaps he wouldn ' t -- I wouldn ' t have 

been quite as firm as he was . 

16 Q. And then t he next person referred to is 

17 A. Mm- hmm . 

18 Q. And what was he like? 

19 A. Very much a loner . I didn ' t really know him , get to 

20 

21 

22 

23 

24 

know him very well . He kept himself much to himself in 

his room in the school . Erm, as I say, at assemblies he 

would be very good at playing the hymns , which we sang , 

he was a very good pianist . But other than that , 

I didn ' t really have very much contact with him . 

25 Q. Then you say at paragraph 102 that you did hear him 
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1 

2 

disciplining children, I t hink , because his room was 

next to your room? 

3 A . Yeah . 

4 Q . And what sort of things did you hear? 

5 A . Well , he was raising his voice and shouting at them, but 

6 that was all I heard, just -- that was it really . 

7 Q. Okay , and you didn ' t see him disciplining any children? 

8 A . No , I didn ' t - - well , other than , as I say , telling them 

9 

10 

11 

to behave , trying to get t hem quiet in his class , 

I think he did have some problems in helping -- in 

discipline -- keeping his class under control . 

12 Q . And did you have any other concerns about his 

13 interactions with children at the time? 

14 A . I didn ' t , no . 

15 Q . And t hen , if we go on over the page to page 24 and 

16 

17 

18 

paragraph 103 , you refer to Mr _ , who you ' ve 

already mentioned , and you talk about him as being very 

open , everybody respected and liked him? 

19 A . Yes . 

20 Q . You describe him as charismatic? 

21 A. Yes . 

22 Q . Are you able to tell us a bit more about that? How was 

23 he -- what kind of leader was he? 

24 A . Well , I think charismatic is the word I would use . He ' s 

25 just a -- very individual , had a very strong 
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1 

2 

3 

4 

personality . He lived in the school with his family , 

with three children there . Erm, he was just part of the 

furniture really, he was just a very nice guy . Well, 

still is a very nice guy . Well into his 90s now . 

5 Q . And at paragraph 104, you mention again you heard him 

6 you only heard him raise his voice to a child once? 

7 A. Yes . 

8 Q . And you say that was because they weren ' t listening to 

9 him? 

10 A. Yeah . 

11 Q. And other than that 

12 A. It was very unusual for him to raise his voice to 

13 anybody . 

14 Q. And did you have any concerns about his interactions 

15 with children? 

16 A. No , not at all . 

17 Q. We ' ve heard some evidence that when he would lose his 

18 temper , it was like an explosion? 

19 A . ? 

20 Q. Yeah . 

21 A. That ' s news to me . 

22 Q . Okay . If we look down to the next section at 

23 

24 

25 

paragraph 106 , you ' re referring there to Mr - · 

I think you say that he had come -- you think they had 

come together , Mr - and Mr -
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1 A. I think so . I don ' t know that , but I think they were 

2 very old colleagues , yeah . 

3 Q . And he -- as you ' ve said , he was responsible for the 

4 girls ' house? 

5 A. Yes . 

6 Q . With his wife? 

7 A. Yes, uh- huh . 

8 Q . And you say that you knew him very well and , as I think 

9 

10 

you ' ve said, you continued to work with him in the sort 

of post-1988 school? 

11 A. Yes , yes , for a few years until he became ill, yes . 

12 Q. And did you have a~y concerns about his interactions 

13 with children? 

14 A. No , not at all . 

15 Q. Now, I would like to take you to a document , which is 

16 WIT . 003 . 002 . 2027 , and it will come up on the screen . 

17 A. Oh , yes . 

18 Q. So this , it says o~ the first page , is a souvenir 

19 Lendrick Muir School Final Souvenir Edition? 

20 A. Yes . 

21 Q. And then , if we look on to the next page , t here is 

22 

23 

24 

25 

an introduction by 

' Anyone who has experience of Lendrick Muir will 

enjoy this collection of reminiscences from the various 

contributors . Its variety reflects the very different 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

personalities of tte staff who at different times have 

lived and worked at Lendrick Muir . Despite their 

variety, the articles are characterised by their humour , 

the writers ' readi~ess to l augh at themselves , an 

ability so necessary for weathering the frequently 

stormy l i fe at Lendrick.' 

Why would llllllll say that it was frequently stormy? 

What made it stormy? 

9 A . Occasionally t he ctildren would be very difficul t , as 

10 

11 

12 

13 

14 

you ' d expect , and would erupt and there would be 

confrontations , which would ari se out of that , so that' s 

what - talking about there . Nothing particularly 

exceptional when you ' re dealing with very challenging 

children . 

15 Q . And then , just to put this in time , if we look at 

16 

17 

18 

page 3 , this is an entry written by David Simmons , who 

I think was maybe the person who collated all of the 

mater i al? 

19 A. Yes , yes . 

20 Q. And he says : 

21 

22 

23 

24 

' From August 1988 , Lendrick Muir will try to survive 

in the private sector 

So it was a group of recollections put together in 

about 1987 when the school closed? 

25 A . Yes . 
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1 Q . And who was it -- who were t he audience for this? Was 

2 

3 

this to go to staff members and board members and the 

publ i c or --

4 A . I think it was mai~ly just for other staff members to 

5 

6 

7 

share and just keep as a memento of their experiences in 

Lendr i ck Muir . I think that was the main audience . And 

pupils . 

8 LADY SMITH : Also for pupils? 

9 A . Also for pupils , yes , yeah . 

10 MS INNES : Then if we move on , p lease , to page 18 , this is 

11 an entry I think t~at you had provi ded yourself . 

12 A . Yes . 

13 Q. And you say : 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

' At this time of worldwide concern about the rate of 

extinction of plants and animals , it is sad to report 

the fast disappearance of a unique species found in only 

one habitat in Central Scotland.' 

Then you go on to describe this species . I assume 

this is from your background as a biology teacher? 

20 A . Yes . It ' s very to~gue-in-cheek . 

21 Q. And if we read the first paragraph, you refer to the 

22 

23 

24 

25 

species and you say : 

' [It) has shown an amazing variety of behavioural 

patterns but space will only permit a brief review of 

its eating habits , its response to training and its 
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1 

2 

3 

4 

5 

migratory instincts to illustrate how these have led him 

into an evolutionary blind alley.' 

Do you know what you mean by referring to this 

species , so t he children at Lendrick Muir going into a 

evolutionary blind alley? 

6 A . Well , the evolutionary blind alley is because the school 

7 

8 

9 

has closed so that ' s -- or was closing, so t hat was 

therefore the - - ttere would no longer be any Homo 

Lendrickanthropus . 

10 Q. And then you say: 

11 

12 

' The need to be first in the meal queue 

So this is where you ' re talking about meal times 

13 A . Yes . 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

Q. is a noti ceable and dominant aspect . Having 

obtained more than sufficient food to satisfy his needs , 

he will then make sure that other members of the group 

[and then you say) 1 , gets substantially less , 2 , 

are not allowed to settle to t heir food , 3 , use every 

opportunity to spoil t heir food , and 4 , distribute any 

excess around the communal eating area (sometimes called 

the dining hall) . 

' Thus , by h is efforts , meal times are made as 

unpleasant as possible . As he attempts to consume vast 

quantities , he is seen periodically to raise his head 

and shout out h is disgust , presumably to make others eat 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

l ess . The energy expended in these diversion activities 

necessarily means that feeding is very inefficient and 

has probably been a major factor in the decline of the 

species .' 

So just in terms of the picture that you ' re painting 

of what the dining hall was like , this might be 

suggested to be -- it looks l ike quite a chaotic 

experience? 

9 A. From t hat it woul d , yes . I t was a gross exaggeration . 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

It was just -- I ' m just trying to paint a very humorous , 

entertaining picture of what didn ' t happen , but other 

members of staff a~d pupils woul d be abl e to share in 

the humour . It ' s ~ot meant to be taken literally . 

LADY SMITH : ' Oli ver ', you say it's an exaggeration . So at 

meal times , were t tere children that behaved in a way 

that tried to make sure that other children got 

substantially less food than them? 

1 8 A. There were , and that ' s why I have said earlier that 

19 

20 

21 

members of staff were there to make sure that didn ' t 

happen , but there were children who would try to get 

more t han their fair share . 

22 LADY SMITH : And other children spoiling their food , did 

23 

24 

that happen? The third point : 

' Use every opportunity to spoil their 

25 A. I don ' t think that actually -- well , I can ' t remember 
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1 

2 

an instance of it tappening . I' ve just put it in there 

for a joke . As I say, this is meant to be just a joke . 

3 LADY SMITH : Well , you said it was an exaggeration, ' Oliver ' 

4 

5 A . Oh , I see . 

6 

7 

LADY SMITH : and I just wondered what the factual basis, 

on which t he exaggeration was built , had been? 

8 A . I think members of staff who had been at Lendrick and 

9 

10 

were in the dining room will recognise to a certain 

extent , very minor extent , some of these attributes . 

11 LADY SMITH : Thank you . 

12 MS INNES : If we go on to the next section where you talk 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

about training , you say : 

' Attempts have been made over many years to train 

the species . Although he does have remarkable imitative 

powers , experience has shown that t here is litt le 

prospect of establishing tolerance and co- operation over 

the l onger term (especially the Spring Term) . Training 

sessions are often marked by his inattentiveness and he 

has been known on occasion to turn on his trainers .' 

So again , just pausing there , t hat seems to suggest 

that although you were teaching the children, t here was 

little hope of them learning anything? 

24 A . I' m saying ' often marked by his inattentiveness '. I n 

25 other words , these children , as I ' ve said earlier , were 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

very challenging a~d would often be - - would not 

concentrate as muc~ as perhaps the teachers would expect 

and ' on occasion he ' s been known to turn on his 

trainers ' when he could perhaps have been abusive 

towards a member of staff , which happened very 

occasionally. 

7 Q . And then you say 

8 A . But this is all just a joke . This is not meant to be 

9 taken seriously at a l l . 

10 Q. In terms of inatte~tiveness , I suppose that could arise 

11 

12 

from the underlyi ng additional support need that the 

child might have? 

13 A . Yes , uh-huh . 

14 Q. The 

15 A . And we didn ' t have , at that time , the kind of learning 

16 

17 

18 

support staff that they have in special units today . 

I would recognise that in that respect we were 

understaffed . We ~eeded more support . 

19 Q. It goes on : 

20 

21 

22 

23 

' The use of tools has been regularly observed but 

usually to attack others or destroy his l iving area .' 

So that would suggest that the children were 

sometimes using weapons to attack others? 

24 A . No , ' destroy his living area ', that ' s just sometimes 

25 they tipped beds -- oh , this is just a rather stupid 
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1 joke. 

2 Q. Well , as Lady Smitt said a moment ago , we're trying to 

3 understand the factual basis of this, so --

4 A . Well , the --

5 Q . -- were there times when children were us ing 

6 A . I never saw children attacking each other with weapons, 

7 no . 

8 Q . And then you say ttat : 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

' There ' s litt l e evidence of this species having made 

that cultural leap to an appreciation that tools can be 

used creatively . They have considerable ability to 

express themsel ves artistically and examples can be seen 

over all the walls , somewhat primitive when compared to 

cave paintings , but equally energetic .' 

15 A . Well , that ' s some of t he graffiti t hat occasionally 

16 appeared on the walls . 

17 Q. Ad then at the next paragraph you go on to talk about 

1 8 

19 

the impulse to migrate . So I ' m assuming you ' re mean ing 

running away and you refer to ' doing a bunk ' ? 

20 A . Yes , yeah . 

21 Q. And you say that t tese occur at different times of the 

22 

23 

24 

25 

year, dependi ng on the weather , I think . 

Then at the bottom of the page , you say : 

' I personally tave been involved in working with 

this particularly interesting [going on over the page) 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

species for 13 years and feel a deep sense of loss that 

its extinction feels inevitable . It's often bizarre , 

usually self-destr~ctive behaviour has provided much of 

val ue and has made life in this unique community 

a valuable ethological experience . ' . 

So --

7 A. Well , they could be self- destructive . The y could be --

8 

9 

10 

11 

tear up their work . They could damage their clothes . 

So there was a kind of self - destructive behaviour there 

and I ' m just making it -- trying to make a humorous 

reference to it . 

12 Q. When you say t he ' usually self- destructive behaviour ' ? 

13 

14 

15 

16 

A. ' Usually ' is probably the wrong word . I didn ' t take 

a long time to write this . Perhaps I should have said 

' occasional self- destructive behaviour ', that would have 

been perhaps a bit more accurate . 

17 Q . Do you see how it might be taken to 

18 A. Yes , I can see how it was a very unfortunate -- I should 

19 never have tried to make a joke about the life there . 

20 Q . I suppose pupils wto were at the school , who formed part 

21 

22 

of this species , might see this as quite offensive ; do 

you see that? 

23 A. I would hope not , but , yes , possibly they might take 

24 

25 

offence . I would tope not . I would hope t hat they 

would be able to laugh at themselves like we laugh at 
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1 ourse l ves . 

2 Q. Okay , can we please go back to your statement and can we 

3 

4 

5 

6 

7 

look , please , at page 25 , and paragraph 108 where you 

start referring to a statement given to the I nquiry by 

an applicant who has the pseudonym ' Alex ' and there is 

a key at the start of your folder there , which will tell 

you who that applicant is . 

8 A. Mm-hmm, yeah . 

9 Q . So ' Alex ' has give~ a statement to the I nquiry and he 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

first of all says at paragraph 108 that the games hall 

treatment was quite famous . It was done at the request 

of staff members so it legitimised other interventions 

that the older boys chose , and then he refers to staff 

getting older boys to take a whole dormitory down to the 

room -- the games tall for punishment . But I think, as 

you ' ve already said, t hat wasn ' t something that happened 

on your watch? 

1 8 A. Mm- hmm . 

19 Q. He says that some people were injured in the sense that 

20 

21 

they had bruises a~d minor cuts ; can you recall that 

happening? 

22 A. No . I can ' t remember anything like that . Never taken 

23 to hospital , no . 

24 Q. And then if we go on , please , to paragraph 111, he ' s 

25 saying there that it was his understanding -- he talks 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

about various staff members and he says they were all 

qualified teachers : 

' I was aware of that because I think that that had 

not long happened . Before , I think , some of the other 

teachers were unqualified .' 

And you say there ' s no justification for saying that 

at all? 

8 A . No . 

9 Q . I mean , he ' s saying that before his time , he understood 

10 that some staff had been unqualified , so --

11 A. Not my recollectior., all the teaching staff were fully 

12 qualified . 

13 LADY SMITH : What do you mean when you say ' qualified ' ? 

14 A . Have a teaching qualification . 

15 LADY SMITH : What about registration with GTCS? 

16 A . And would be registered with the GTC , yes . 

17 LADY SMITH : There are two aspects to what ' s maybe being 

18 

19 

20 

referred to here : one is having done teacher training , 

but then the other is separately being accepted for 

registration by GTCS . 

21 A . Well , as far as I know, they were all accepted to the 

22 GTC . 

23 LADY SMITH : Can you be sure about it? 

24 A . I can ' t be sure about it because I didn ' t personally ask 

25 them . 
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1 LADY SMITH : Okay , thank you . 

2 A . I don ' t know, but as far as I was aware , they were all 

3 qualified . 

4 MS INNES : Then at paragraph 113 , he goes on to refer to 

5 

6 

something that he recalls happening in the science lab 

when you were teaching him. 

7 A. Mm- hmm . 

8 Q . And he says that you grabbed him by the hair and pulled 

9 

10 

11 

him across the bench t hat he was sitting at and across 

the classroom, and he was upset about it and asked for 

the police to be called? 

12 A. Mm- hmm . 

13 Q. And I think that you then took him to 

14 office . Can you recall this happening? 

15 A . Not at all , no . I don ' t have any recollection of t his 

16 event at all , as I say in the next paragraph . 

17 Q . Is it possible that it happened and you ' ve forgotten 

18 about it? 

19 A. No , because if it was as serious as that , I would 

remember it . My memory ' s quite good . 

Q . And he says that he went to office and 

20 

21 

22 

23 

I think ultimately his recollection is that you 

apologised to him, if we go on to the next page? 

24 A . No , I don ' t remember that at all either . 

25 Q. And then at the top of page 28 , you say, at 
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1 paragraph 118 , that you think he plays down what he did? 

2 A . I 'm just trying to interpret his version of the 

3 

4 

incident. As I say, I can 't really comment because 

I don ' t remember it at all . 

5 Q . Okay . 

6 A . He ' s saying that he -- I think he used the word 

7 

8 

9 

' truculent ' . I don ' t know what that would 

truculent ; awkward , abusive , I don ' t know . 

know . As I say , I have no recollection of 

incident, alleged incident . 

mean 

But 

this 

really, 

I don ' t 

10 

11 

12 

Q . And you will also know that ' Alex ' says in his statement 

that he was sexually abused by during 

13 his time at the school? 

14 A . Yes . 

15 Q . What was your reaction to reading t hat? 

16 A . I was very upset . Until a couple of months ago , I had 

17 

18 

19 

absolutely no awareness of this at all, until I read 

this witness statement that was sent to me in April and 

I found it very distressing . 

20 Q . So you can ' t recollect any member of staff or pupi l 

21 

22 

ment ioning that there was - - what appeared to be 

an inappropriate relationship? 

23 A. No . 

24 Q. Or --

25 A. No . 
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1 Q. Then , if we go on in your statement at paragraph 119 , 

2 

3 

you refer to allegations that were made against you by 

an applicant who has the pseudonym ' Jason'? 

4 A. Yes . 

5 Q . And he says that he was bullied at the school and he 

6 

7 

8 

9 

10 

recalls you coming to take him back to school and being 

physically dragged away from his house , I think 

a combination of you and his father , dragging him out of 

the house . 

Do you remember that happening? 

11 A . Yes . 

12 Q . What can you tell us about that? 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

A. 

Q . 

A . 

(Pause) I remember that I was on duty doing lates and 

Mr - came to me and said that -- sorry -­

' Jason '. 

' Jason ' his parents had phoned the school to say that 

' Jason ' was at home with them, could I go and bring him 

back to school . 

So I took the school minibus , this was -- probably 

I started off from the school somewhere between 9 . 00 and 

10 . 00 in the evening . I ' d been teaching and I ' d been on 

duty , as I say , putting the kids to bed . So I took the 

minibus and drove down to Edinburgh and to his home 

which , I read somewhere recently in his witness 

statement, that was at Hawthornvale , which it took me 
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1 

2 

3 
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5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

quite a long time to find , we didn ' t have satnav in 

those days . 

So it would have probably been after 10 o ' clock 

anyway when I arrived at his home . When I went in, the 

situation was absolutely chaotic . Both his parents were 

shouting at ' Jason ' and ' Jason ' was shouting back at 

them . Eventually things calmed down a bit and I sat 

down with them . I think there was a brother there as 

well . 

And as you say , ' Jason ' was refusing to come back 

because he said that he was being bullied , but his 

parents were adama~t t hat he had to come back to school . 

After a very lengthy argument and discussion about 

this , which was fairly circuitous , his father finally 

decided he ' d had e~ough and he grabbed hold of ' Jason '. 

' Jason ' then held on to some pole -- and I can ' t for the 

life of me think wtat this pole was for in the house 

but anyway he clung onto it , refusing to leave . 

His father peeled his hands off the pole and pushed 

him out . I helped to get him out of the house . The 

door was slammed stut behind us and I t hink there was 

some shouting still going on and ' Jason ' then quietened 

down and just seemed to completely change , as if the 

I don ' t know, butte just became very quiet , he went 

down to the minibus and I took him back to school . 
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1 It was a very traumatic , difficult evening . 

2 Q. And what was your reaction to ' Jason' saying that he was 

3 being bullied ; can you remember? 

4 A . At that time I did~ ' t really pay too much -- I was 

5 

6 

7 

8 

completely drained by everything that had been going on 

and I just wanted to get him back to school . There was 

no alternative . His parents didn ' t -- obviously were 

determined that he was not going to stay there . 

9 Q . Was t here any mention of t he fact t hat he might be 

10 

11 

12 

13 

subject, for example , to a supervision requirement or 

some legal measure which meant that the parents were 

concerned that if they didn ' t send him back to school , 

they would be in trouble? 

14 A. I wouldn ' t know about that. 

15 Q . So if ' Jason' has said that your reaction to him saying 

16 

17 

1 8 

that he was being bullied, that you were saying he 

wasn ' t telling the truth about that , is that something 

you might have said? 

19 A. I mi ght have said that . I don ' t know . 

20 Q. Why would you --

21 A . As far as I can remember , he hardly said anything at all 

22 

23 

24 

25 

to me on t he way back . He was very quiet . I can ' t 

remember him saying that , but at the time, as I say , 

I just wanted to get him back to school . It was very 

late . 

83 



1 Q. Was there any further discussion with him about , you 

2 

3 

know, why he had run away and this issue of bullying ; 

can you remember? 

4 A . No , I don ' t . I ' m sure that Mr - woul d have seen 

5 

6 

7 

8 

him probably the next day . I mean , I t h ink I must have 

put him to bed and then told Mr - he was safely 

back in his bed and I would think Mr - would see 

him the next morning . 

9 Q . And if we go on over t h e page , at paragraph 122 , he 

10 

11 

12 

refers to some of his clothing being taken away from him 

to stop him running away . Was that something that would 

have been done? Was that a practice? 

13 A . I may have -- I can ' t honestly remember taking his 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

jacket and shoes , but I may have taken them for his own 

protection, because I didn ' t want him exposing himself 

to all the risk of hitchhiking away from the school five 

minutes after I put him in bed . So just for his own 

safety, I may have taken his jacket and shoes away , but 

I don ' t remember doing it . 

20 Q . And then at paragraph 125, you say that you don ' t 

21 remember him wanting to report being bullied? 

22 A . No , I don ' t , no . 

23 Q . If we ' ve heard evidence from ' Jason ' that the attitude 

24 

25 

from yourself and was that he had to 

basically toughen up , is that a likely reaction? 
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1 A. Wel l , I don ' t know what he ' s based that on , because 

2 

3 

4 

5 

I would hope that I was fairly understanding that he 

was -- I would hope that I was fairly sympathetic . 

I had no in fact , I got on quite we l l with ' Jason ', 

I thought . 

6 Q . And then you say at the end of paragraph 125 t hat you 

7 

8 

don ' t think what he ' s saying is very credibl e . Why 

don ' t you think it ' s very credible? 

9 A. Which part of it do I --

10 Q. So the end of paragraph 125 . 

11 A. Yeah : 

12 

13 

14 

'I don ' t t h ink it ' s very credibl e 

I ' m j ust trying to work out which part he ' s 

I ' m referring to ttere . 

15 Q. I t begins by saying : 

16 

17 

18 

' I don ' t remember him wanting to report being 

bullied . It was a~ unusual event .' 

So the unusual event is removing him from the house? 

19 A. No , I think - - the previous paragraph , what does it say? 

20 Q. If we go back up 

21 A. Yes , just go up --

22 Q. Maybe to paragraph 123 . 

23 A. Yeah . 

24 Q. So he says there ttat he complained to you about a boy 

25 stamping on his foot and him complaining about that and 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

you --

A. Well , bullying in my time at Lendrick Muir School I 

dealt with quite a lot of bullying of different degrees 

of bullying, from just calling somebody names to 

actually getting i~to fights and on each occasion 

I tried, first of all , to kind of diffuse t h e s ituation 

and then to try to deal with both the bul ly and the 

bullied in as fair a manner as I could . 

So if we go back to what he ' s saying on 125 again : 

' I don ' t remember him wanting to report him being 

bull i ed .' 

I t was very unusua l , t hat event . I ' m not quite sure 

what I ' m referring to , not making things up . No, 

I think he ' s exaggerating -- I can ' t remember what he ' s 

exaggerating, but I just felt in that statement there 

that I was -- I fo~nd some of the things that he was 

saying were not very credible . That's all I can 

remember . 

19 Q. Okay . Then if we go on over the page , to paragraph 129 , 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

on page 30 -- sorry, it ' s 128 it starts , where ' Jason ' 

tal ks about being essentially attacked by other pupi l s 

in the hall and he was punched in the face . He says : 

' I got away with sore shins and a stomach .' 

He says that he saw you . You saw the state he was 

in . You stopped him, and he told you what had happened 
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A. 

to him . He says he was forced back to where the bullies 

were and you asked them essentially in front of him I if 

they did what I had said '. They all denied it and you 

asked him if he was making things up again? 

Well , I think this is a bit abbreviated about what was 

actually happening . I mean , I take exception to the 

fact that he was forced back . I would have taken him 

back , because I wanted to see them both , the bullies and 

to discuss what on earth was going on . They 

denied it . I said , ' Well , what do you say? ' , something 

like that , so I was just trying to investigate what was 

happening with a view to writing something in the day 

book , so that I could report it perhaps to a senior 

member of staff , Mr Haig or Mr - and they would 

take what action t hey thought was necessary . 

So it ' s a little bit more complicated, I think, than 

' Jason ' is saying there . 

18 Q. But are you saying that you think it ' s possible that you 

19 

20 

would have spoken to ' Jason ' and the bullies at the same 

time to get to the bottom of what was going on? 

21 A . I woul d have -- initially , I woul d have been talking to 

22 

23 

24 

25 

them both . Obviously, they denied it . I probably 

didn ' t believe their denial , but I just wanted to make 

sure that ' Jason ' was telling the truth and probably 

I would then try and find out who were the ringleaders 
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of this incident . But in the first instance , I would 

have been trying to just calm everything down and try to 

treat all sides fairly until we got to the bottom of 

what was going on . 

5 Q . And then at the bottom of the page at paragraph 131 , you 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

talk about bed wetting and you contrast what ' s said in 

the statements that you ' ve seen and you talk about 

' Alex ' saying that there was a walk of shame for bed 

wetters , t hat they had to take their wet bedding up to 

the laundry . 

Is that something that children who wet the bed had 

to do? Did they have 

13 A . Absolutely not . 

14 Q. So they didn ' t have to --

15 A. The houseparents took their wet bedding up to t he 

16 laundry . 

17 Q. Would you be there in the morning , seeing what was going 

1 8 on? 

19 A . On the days that I was doing the riser, yes . 

20 LADY SMITH : How often did do you that duty? 

21 A . Once a week . I ' d only do that once a week . But 

22 

23 

24 

25 

I never , in my time at Lendrick , saw pupils being forced 

to take up their wet bedding to the laundry and I can ' t 

remember anybody else saying such a thing . And I agree 

with ' Jason ' , that there was no walk of shame . 
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I remember Mrs Bissett , who was one of the 

housemothers , was very concerned about possible shaming 

of children who were bed wetting . It was something that 

she wanted to try and help them with, not criticise them 

or shame them for . 

6 MS INNES : And then, if we go on in your statement , you deal 

7 

8 

with t he matter that you were questioned about in 

relation to the police and you respond to that . 

9 A . Sorry? 

10 Q. You go on in the next part of the statement to respond 

11 

12 

to the allegations that were made against you to the 

police by another person . 

13 A . Oh , yes . 

14 Q. And then , if we go on to page 32 and paragraph 137 , you 

15 

16 

say that -- you ' re talking about the time that you left 

Lendrick Muir . Why was it that you left in 1991? 

17 A . Because I was burnt out , as I say there . I was 

18 exhausted . 

19 Q. And at paragraph 139, you are addressing the question of 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

why allegations of abuse have been made and your 

explanation is that some pupils that came were seriously 

disturbed and you say : 

' ... and that they have made allegations to perhaps 

excuse themselves that the school must have been so 

terrible t hat they apparently gained so little . So , 
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they have a resentment [against] the school and h ave 

made . .. allegatio~s , particularly against [you] . ' 

I wonder if yo~ can j ust explai n a bit further your 

thoughts on why they might be making a llegations to 

excuse themselves? 

6 A . I ' m not sure what I meant there myself . Perhaps 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

because , as a result of their attitude to t h e school, 

that they were not prepared to take part in any of the 

activities which were offered to them , t h ey are saying 

that there was notting for them to do . 

They were trying to say the school was useless 

because there was ~othing that interested t h em and so 

they could perhaps make allegations again , as I say in 

the last sentence there , as an excuse for their 

rejecting the school . 

16 Q . And then you go on over the page , that , at 

17 

18 

19 

paragraph 140 , over the years you ' ve had contact with 

pupi l s who tell yo~ how much t h ey appreciated t h e time 

that t hey had when you were working with them? 

20 A . Yes . 

21 Q. And then at paragraph 141, you say, it ' s not just their 

22 

23 

24 

25 

time at Lendrick Muir , it ' s potentially their whole 

background . Then you go on to refer to ' Alex ' and say, 

as you sa i d i n your evidence earlier , t hat you t h ink 

that you were probably rather naive i n not noticing that 
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1 he was being groomed? 

2 A. Mm-hmm . 

3 Q . You d i dn ' t know the word at the time , you were a juni or 

4 

5 

6 

7 

8 

member of the staff , you were only in the school during 

evenings once or twice a week : 

' So I had little idea .' 

Then you say obviously you think that it ' s very 

regrettable 

9 A. Mm- hmm . 

10 Q. -- that ' Alex ' was sexually abused? 

11 A . Yes . As I say , when I first found out about this , three 

12 months ago , I was very angry and very upset about it . 

13 Q. And then you say at paragraph 142 that you think lessons 

14 

15 

16 

17 

18 

have been learned from all those schools where really 

significant abuse took place and that a lot of l essons 

have been learned and you mention that there needs to be 

policies in place and people -- things being dealt with 

in a much more definite and well - defined way? 

19 A . Yes . 

20 Q. With regular inspections and the like? 

21 A . Yes . 

22 Q. Okay . 

23 A . I hope so , anyway . But as we ' ve seen , there are --

24 

25 

schoo l s which have the policies , but they haven ' t really 

been enforcing those policies . You can ' t just have 
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pol ic i es . You ' ve got to have peopl e who are willing to 

implement them , and that ' s the difficult bit . 

3 MS INNES : Well , thank you very much for your evidence , 

4 ' Ol iver '. I have ~o more questions for you . 

5 LADY SMITH : ' Oliver ', can I add my thanks to you again for 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

coming here this morning and bearing with us . I know 

it ' s been a l ong session and, as I said at t he outset , 

I knew that what we had to ask you could be difficult to 

handl e . But I'm real ly grateful to you for doing so in 

the way you have so patiently and assisting us as well 

as you have done . 

12 A. I' ve tried to answer a ll t he questi ons as honestl y as 

13 I can . 

14 LADY SMITH : I know . I know . I ' m grateful to you for doing 

15 that . 

16 A. Thank you . 

17 LADY SMITH : I ' m now able to let you go and wish you a safe 

18 

19 

journey back home and a quieter afternoon t han you have 

had morning . 

20 A. Thank you . Thank you very much . 

21 (The witness withdrew) 

22 LADY SMITH : Ms Innes , what ' s the plan? 

23 MS INNES : My Lady , we have a brief read-in . I don ' t know 

24 

25 

whether your Ladyst ip wishes to mention any of t he names 

that were referred to? 
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1 LADY SMITH : I certainly will get to that once I know what ' s 

2 happening next . 

3 MS INNES : Yes , there is a brief read-in which we can do in 

4 the time remaining before lunch . 

5 LADY SMITH : Very well . And the names I need to mention 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

from that witness , you've all heard of already, but they 

bear repeating as people whose identities are protected 

by my General Restriction Order . That was 

,Mr ­

and a Mr - briefly at one point 

and none of them are to be identified as referred to in 

our evidence outside t his room . 

13 MS INNES : My Lady , I think very briefly the witness did 

14 refer to ' Jason ' s ' real name at one point . 

15 LADY SMITH : Oh , he began to , you ' re quite right , and that 

16 

17 

18 

19 

was or just lllillllll, but that witness is 

' Jason ' so far as the Inquiry is concerned . Thank you . 

Now, to the read- in . 

Yes , Ms McMillan . 

20 MS MCMILLAN : Yes , thank you , my Lady . 

21 

22 

23 

24 

25 

This is the read- in again for an applicant who is 

anonymous . He is known as 'Tommy' . 

And the reference for ' Tommy ' s ' statement is 

WIT- 1- 000000642 . 

93 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

' Tommy ' (read) 

MS MCMILLAN : ' Tommy ' previously gave oral evidence to the 

Inquiry on Day 456 , on 2 July 2024 , as part of the 

Phase 8 case study . 

On that day, he spoke about his experience at 

Bellfi eld and today, as my Lady will know , we are 

focusing on the elements of his statement t hat relate to 

Lendrick Muir . 

I n his stateme~t he says he attended Lendrick Muir 

when he was about 12 in the and of his 

first year at high school and then remained there until 

the end of his fourth year . And unfortunate l y we don ' t 

have any records for ' Tommy '. 

In h i s stateme~t , ' Tommy ' tells us that he was born 

in 1964 . The Inquiry has already heard evidence from 

' Tommy ' about his life before going into care . He talks 

about that from paragraphs 2 to 11 of his statement . 

To summarise ttat briefly, he says h e was p l aced in 

Quarriers Village when he was six months old . He was 

adopted when he was 2 and he says h e had a happy 

childhood until he went to Be l lfiel d . 

He went to Abronhill Primary in Cumbernauld and then 

started Cumbernauld High School where he remained before 

he went to Lendrick Muir . 

His parents , his adoptive parents , separated around 
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the age of 10 and ultimatel y divorced when he was 13 or 

1 4 which he says had a negative impact on him . The 

schoolwork was affected by the divorce and as a result 

his parents decided that he would be better off in 

a boarding school . 

' Tommy ' then tells us about his time at 

Lendrick Muir from paragraph 12 of his statement on 

page 3 . He says : 

'I'm not sure I l ike t h e terminology being used to 

describe t he school ' s purpose . It was described as 

a school for highly i ntelligent and maladjusted 

children . I was sent there around or 

in my first year at high school , when I was about 12 and 

remained unti l the end of fourth year . 

' When I was about 13 or 14 and home during t h e 

holidays , I was not happy and I did not want to re turn 

to the boarding sctool . This was affecting my mood when 

I was home . Again there was consul tation with t he 

Social Work Department and again , with the agreement of 

my mother , it was decided I would reside at Bellfield 

Assessment Centre during holiday periods . I am not sure 

who funded my t i me in the school but presume it was the 

counc i l . 

' When I arrived at Lendrick Muir Sch ool, I saw i t 

was an old creaky building but I have no memory of my 
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first day there . The school was 30 to 40 mi l es away 

from our home and I would travel there by bus . There 

was a long driveway from the entrance gates to the large 

ornate front entrance and in the grounds there were many 

rhododendron bushes . 

' As you entered the front door of the b u ilding, 

there was a large staircase facing you . We were not 

allowed to use those stairs . There was another set of 

stairs leading upstairs to the dormitories at the back 

of the building , which we were told to use . On the 

ground floor to the left was the office and then the 

assembly room . To the right, there was a games room 

with a snooker table in it, the dining room and kitchen . 

There was a sports field and lots of land to the rear 

with a football pitch there . To the rear of the main 

building was a sports hall and the classrooms . 

' In the driveway was an outbuilding . This was where 

we met for army cadets and other outdoor activities . 

One of those activities that I enjoyed was rock 

climbing . 

during my time there was 

He was - of probably 40 to 50 

boys and 12 to 14 girls . The girls lived in a separate 

building over the Rumbling Bridge . They were onl y ever 

in the school during the day for classwork . I would say 
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the age of the children ranged between 11 and either 17 

or 18 . 

' The staff at the school were all residential . They 

had a separate area for the residences . The teachers 

who were single stayed in this separate wing in the main 

building and married teachers lived in the grounds on 

individual houses . The staff consisted of 

a housemother , matron , laundry and cleaning , kitchen 

staff and office staff . 

' The housemother had the responsibility for all the 

children from supper time or for smaller medical issues . 

They might also help if you maybe had a tear in your 

uniform . The teac~ers were only involved in classwork 

or outdoor activities but nothing to do with the house 

duties . 

'As far as the pupils were concerned , there was 

a pecking order and you had to find where you fitted in . 

The junior corridor had the 12- year- olds , the 

intermediates had 13 and 14-year-olds and the seniors 

were 15 to 18 year-olds . Seniors sometimes helped out 

looking out for new arrivals. 

' As you moved up in the school , the sleeping 

arrangements got better . You were able to stay up late 

and in general privileges got better . There were 

between eight and ten in each dormitory . The beds were 
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all single beds of the old metal variety . There was 

a small cupboard at the side of each bed . For the 

intermediates , the room held four to six beds and the 

seniors were two to four per room and you had your own 

wardrobe . 

' Being in the ~chool took me way from the atmosphere 

at home . That was a good thing for me at t he t ime . 

' In the mornings , the teachers , who also covered as 

housemasters , woke you around 7 o ' clock . They just 

shouted to ge t up or switched the lights on . We then 

showered and put o~r uniform on in time for breakfast . 

Breakfast finished around 8 . 45 in t i me for classes at 

9 o ' clock . There mi g ht be a couple of hours after 

classes which fini~hed about 3 o'clock . Sports were 

between 3 . 30 and 4 . 30 . If we were doing any outside 

activities , we would be allowed to have another shower 

because you would be filthy . Dinner was between 5 . 30 

and 6 o ' clock . After our evening meal , it was prep , 

which we did in the classrooms . 

' The couple of hours we may have spare in the 

afternoon/evening we may have army cadets once or twice 

a wee k . There was a snooker table in the games room . 

Some may have played five-a-side football in the sports 

hall , which would be supervised by senior boys . There 

was also a youth club . If any of the activities 
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involved girl s the~ they would be a l lowed to come up 

before supper at 8 . 30 . We would then have some hot 

chocolate before going to bed around 9 . 00 for juniors 

and gradual ly later with age group until about 10 

o ' clock when it was lights out . 

' All the boys ate our meals together in the dining 

room . We sat in our different age groups but I cannot 

recall there being any supervision by staff . Breakfast 

usually consisted of cereal s or porridge a l ong with tea 

and toast and there would be some bacon , sausage or eggs 

on d i fferent days . I don ' t remember ever being hungry 

after any meals . If t here was something being served 

and you did not like it , you just did without until your 

next meal . There was never any force feeding or 

anything l ike that . 

'There were showers available and one bath , should 

someone have an injury and be unable to use the shower , 

perhaps you were i~ crutches and not a llowed to get your 

leg wet . The showers h ad partitions between them for 

some privacy. 

' We had a uniform which was worn for schoolwork , 

which consisted of grey trousers and shirt , black shoes 

and a grass green blazer . For sports we wore t -shirts 

and there was a knitted grass green sweater for 

inclement weather . If we were on away days , we would 

99 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

dress in our day clothes . 

' At the rear of the building there was a sports 

field and plenty of land where we would go for country 

runs . We also took part in various sports like 

canoeing , skiing, sailing, rugby and hockey . I really 

enjoyed my rugby and I ' m still passionate to this day . 

I t was quite common for our school to have 

representation for the Scotland hockey team. I really 

enjoyed the canoeing , went on to coach and also competed 

for Scotland . I think I got more out of this school 

than I might have achieved at a local comprehensive 

schoo l . Probably the only thing we lacked when we left 

was social skills . 

' Once a week we would go to Cardenden for canoeing 

at the local swimming pool . At the weekend we would go 

to Stanley again for canoeing . - was the 

geography teacher and he was also our instructor for the 

canoeing . In summer , if we were competing in a big 

canoeing competition, we would attend t here and camp 

nearby . We also did camping if we were away on skiing 

trips . This made us stronger , but it was interesting to 

try and pitch tents in snow . 

' The school had the normal curriculum and teachers 

were good . I knew what subjects I was needing to get 

results in so I could go to college . I did quite well 
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and a l though I knew I only needed four O- Grades , the 

school made me sit seven or eight . I passed well on the 

college subjects a~d not so well on the others . 

' Matron was the person respons i ble for medical care 

in the school . She had her own room for treating 

ailment s or i njuries . There was a housemother for each 

junior , intermediate and senior levels . 

' I did have one serious inj ury when I was at the 

schoo l . I s l ipped on the stairs and tore my ankl e 

ligaments . An ambulance was called and I was taken to 

hospi tal . 

' When we a l l returned to t h e school on each Sunday 

night , the matron would use a nit comb on our heads to 

check for lice . 

' Any dental treatment was dealt with when you were 

home but t here was an availabi l ity for emergency 

appointments if it was needed . 

' Each Sunday we al l had to attend at the local 

church , whether or not we wanted to . Each c h ild had to 

walk to the church in our uniforms . The Catholic 

children attended Catholic Church and Protestants 

attended t he Churct of Scotland . 

' We were sent tome for the Chri stmas holidays . In 

the build- up to Christmas , the school did make efforts 

a nd there were decorations put up . I can ' t remember 
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what happened duri~g any of my birthdays . 

' When I was allowed to return home at the weekends , 

I would take the b~s back and forth to school . If it 

was holiday time , my dad sometimes picked me up in the 

car . I would spend the week at his house in Falkirk . 

That did not work out for long as his new partner was 

not happy and told my father to choose between seeing 

his new kids or to see me . He chose his own kids . He 

later met another woman and they 're still together. 

Because of the atmosphere at both mum and dad ' s , I 

preferred to stay in the school and do whatever 

activities were available . 

' Mum and dad did send parcels of comics and food . 

I would sometimes go down to the local town to use the 

phone to call my m~m. I felt it was okay but t he staff 

were concerned as it was pitch black walking there . It 

was so dark I ofte~ hoped for a car to pass so I could 

see where I was walking . 

' I don ' t remember any inspections being carried out . 

No one ever came i~to the classrooms to sit with us to 

check what was happening. 

' The only real time for visits was on Parents ' Day 

just before the summer break . It was never a regular 

thing because there was nowhere for them to sit with us. 

On Parents ' Day, some of the senior boys would also show 
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new entrants around the school to show them what was 

available . 

' In my f i rst year at school I was being bull i ed and 

one boy would take my pocket money . This was t h e main 

reason for me running away . I would just turn up at my 

mum ' s door . Mum would telephone the school and a fr i end 

of hers would drive me back . 

' I tried telli~g staff about the bullying but no one 

would l isten to me . I ended up squaring up to t h e boy 

to put a stop to it . It took a couple of teachers to 

pull me off him . I couldn ' t take any more of his 

bul lyi ng . The teachers then paid a littl e more 

attention to his bullying . Despite this , and my mum and 

dad going to the school to complain about the bullying, 

they said it was just boys being boys . It was only when 

the boy was moved on to intermediate level , earl ier than 

he should have , the bullying stopped because the groups 

rare l y mixed . 

' Any other times I was running away , I c hose to 

leave around the lLnch hour and it gave me an hour 

before anyone realised I was not in school . Hopefully 

i n that time I was able to hitchhike to Cumbernauld . 

I ran away on two or three different occas i ons . 

' One form of punishment , especially if I ran away , 

was I had to move the piles of logs from one end of the 
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building to the otter end and then back again . 

' Some other duties handed out as punishments were to 

sweep the long driveway , which was around 500 to 

600 yards in lengtt . We would also be tasked with 

mopping floors , gym hall . Sometimes we were part of t he 

working parties and we would cut the grass or move the 

piles of leaves in autumn . 

' Any punishments were only administered from staff 

although t hey may tave had senior boys supervise some of 

the activities . 

' I did not suffer from bed wetting but others did . 

Some of t hem were issued with special mattresses . They 

just took their sheets to the laundry and picked up 

a fresh set . There were no issues from the staff or 

anyone else . 

' As I aged through the school , I was staying more 

weekends and holidays with my dad . Things at t hat time 

were not right witt my mum as she had some health 

issues . Dad decided I would be better off with h im . It 

was also easier being in Falkirk with dad and not 

getting i nvol ved with some of the locals in Cumbernauld . 

' Things went bad during the summer holidays . The 

Social Work Department became invo lved and as it was not 

working out with dad and mum was not able to look me , 

they decided I would placed on a part-time basis at 
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Bellfield Remand Centre . This was the first time I went 

there -- the first time I went there the social worker 

picked me up from my mum ' s house and took me to 

Bel lfield . • 

' Tommy ' then talks about his experiences after care . 

He left Lendrick M~ir in 1981 to study at Cumbernauld 

College . At this time , he got involved in outdoor 

coaching activities . He went on to work in the hotel 

industry, obtaining a senior post within that industry, 

before he left to start his own business . 

He has a partner and a daughter who he i s now very 

protective of . The Inquiry has previously heard ora l 

evidence about the impact of his time in care . 

At paragraph 82 , he says that he enjoyed 

Lendrick Muir and it was good for him in so many ways . 

At paragraph 95 , ' Tommy ' says : 

' I have no objection to my witness statement being 

published as part of t he evidence to the Inquiry . 

I believe the facts stated in this witness statement are 

true .' 

And he has sigred hi s statement and it ' s dated 24 

March 2021 . 

23 LADY SMITH : Thank you very much . 

24 

25 

Another couple of names again of people whose 

identities are protected by my General Restriction 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

Order : of course , and a _ , 

Mr lillll, and they ' re not to be identified outside this 

room as referred to i n our evidence . 

I'll stop now for the l unch break and sit again at 

2 o ' clock , when hopefully we ' ll have a Webex link 

ongoing . Thank you . 

7 (1 . 00 pm) 

8 (The luncheon adjournment) 

9 (2 . 00 pm) 

10 LADY SMITH : Good afternoon . 

11 Now, Ms Innes . 

12 MS INNES : Thank you , my Lady . 

13 

14 

15 

16 

17 

The witness ready to give evidence on Webex is 

' Francis '. He taught at Lendri ck Muir School from 1978 

until about 1981 . ' Francis ' previously gave evidence to 

the I nquiry on Day 139 , 2 July 20 19 , in relation to 

St Ninian ' s School in Falkland. 

18 LADY SMITH : Thank you very much . 

19 ' Francis ', good afternoon . 

20 A . Good afternoon , Lady Smith . 

21 LADY SMITH : Can you see me and can you hear me all right? 

22 A . Yes , I can , thank you . 

23 LADY SMITH : As you know, I chair the Scottish Child Abuse 

24 

25 

I nquiry here in Edinburgh . Thank you for joining us 

over the link this afternoon to enable us to explore 
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1 

2 

3 

your evidence in person . 

' Francis ' (sworn) 

(Evidence via videolink) 

4 LADY SMITH : Thank you . 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

Now, as you know, I ' ve already got your written 

evidence in your written statement and I ' m very grateful 

to you for providi~g so much detail in that , because 

I ' ve been able to study it in advance , and we ' re not 

going to go t h rougt i t line by line , but there are some 

particular features of it that we ' d like to explore with 

you . 

Now, you ' ve got a copy of your statement , I think , 

there in front of you ; am I right? 

14 A . Yes , I do . 

15 LADY SMITH : Do feel free to refer to it if you find that 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

helpful at any time . 

Also, ' Francis' , I know that what we ' re going to be 

asking you may be tiring and stressful and we ' re asking 

you to take your mind back decades in your working life . 

If you need a break at any time , please do say because 

that ' s not a problem. Don ' t worry about it being 

a Webex link and making it more complicated . It ' s not . 

I can easily call for a break if you need that . 

I f , at any time , you ' ve got any questions , do speak 

up , do tell us if you ' ve got any questions or concerns . 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

And then , finally , I want to make it clear that , as 

you know, this is a public inquiry, but that doesn ' t 

mean you don ' t have the same rights that you would have 

if you were in a court and that includes the right not 

to incriminate yourself . 

So if you ' re asked any question , the answer to which 

could incriminate you , you don ' t have to answer it . 

It ' s your choice . 

9 A . Okay . 

10 LADY SMITH : But if you do answer it , I do , of course , 

11 

12 

expect you to answer it fully . Does that make sense ; do 

you understand what I ' m saying? 

13 A . It does . Thank you . 

14 LADY SMITH : Thank you . 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

If you ' re in a~y doubt as to whether we ' re getting 

into that territory or not at any time , do check , that ' s 

not a problem . We can tell you where we are . 

Now, unless yo~ •ve got any questions at the moment, 

I ' d like to hand over to Ms Innes and she ' ll take it 

from there . Is that all right? 

21 A . Okay , that ' s fine . Thank you very much . 

22 LADY SMITH : Thank you . Ms Innes . 

23 Questions by Ms Innes 

24 MS INNES : Thank you , my Lady . 

25 ' Francis ', I wonder if I can begin by taking you to 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

your statement , which has the reference WIT- 1- 000001608 . 

And if we could look on to the final page of that 

statement , please , which is page 47 and paragraph 203 , 

you say there : 

' I have no objection to my witness statement being 

published as part of the evidence to the Inquiry . 

I believe the facts stated in this witness statement are 

true .' 

I think you signed your statement on 28 May of this 

year ; is that correct? 

11 A. That ' s correct . 

12 Q. Now, goin g back to the start of your statement , you tell 

13 us that you were born in 1949 ; is that right? 

14 A. Correct . 

15 Q. Then you go on to tell us about your qualifications and 

16 

17 

1 8 

19 

in particular , your qualification as a teacher . You say 

that you did an initial degree and you have a diploma in 

education . Did yo~ do the diploma straight after your 

first degree? 

20 A. Yes , uh-huh . 

21 Q. And t hen you say at paragraph 3 , that , after you 

22 

23 

qual ified as a teacher , you started teaching in Perth 

Academy? 

24 A. Correct . 

25 Q. And was it English that you were teaching in Perth 
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1 Academy? 

2 A. English and remedial subjects . 

3 Q. And in terms of remedial subjects , did you have 

4 

5 

a particular qualification to teach that? Was that 

a particular area that you specialised in? 

6 A. Yes, uh-huh . Yes . 

7 Q . So in terms of bei~g qualified to teach those subjects , 

8 had you done that as part of your diploma in education? 

9 A. I t was over two summer courses . 

10 Q. Right , so you did courses during the summer holidays --

11 A. Correct . 

12 Q. -- in teaching remedial subjects? 

13 A. Yes . 

14 Q. Was that when you were at Perth Academy? 

15 A. Yes . 

16 Q. And then you say you went on to Rosehall High School in 

17 Coatbridge? 

18 A. Correct . 

19 Q. And what did you teach there? 

20 A. The same . 

21 Q. So English and also remedial subjects? 

22 A. Yes , and mathematics . 

23 Q. And mathematics? 

24 A. As well . 

25 Q. Okay , and what qualification did you have in teaching 
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1 mathematics? 

2 A . No , the same one as we ' ve described , because the 

3 

4 

qual i fication incl~ded general subjects which was 

English and maths . 

5 Q . I see . So was that in respect of remedial teaching? 

6 A . Well , they called it remedial teaching at that time . 

7 Q . And that was a particular qualification then in general 

8 subjects , as you say, including both English and maths? 

9 A . Yes , uh- huh . 

10 Q. And then you went to teach at Lendrick Muir and we know, 

11 

12 

I think, that you worked there from about 1978 to 1981 ; 

is that right? 

13 A . Correct . 

14 Q. And then after that, you went to St Ninian ' s in Falkland 

15 

16 

and you say you didn ' t spend too long there , before it 

closed --

17 A . It closed down . 

18 Q. And then you went on to teach in Dundee and then finally 

19 at Dundee University? 

20 A. Yes . 

21 Q. Now, if we move on , please , to page 2 of your statement , 

22 and paragraph 5 , you talk about Lendrick Muir . 

23 A . Mm-hmm, yes . 

24 Q. And you say that : 

25 ' It ' s purpose in relation to children was to be 

111 



1 

2 

3 

4 

5 

6 

a residential school for very clever , maladjusted 

children with a high IQ . The maladjustment wasn ' t 

specified '. 

Then you go on to say there were various reasons why 

children were there . Are you able to tell us a bit more 

about the reasons that children were at Lendrick Muir? 

7 A. Well , I think it depended on their backgrounds and their 

8 history of school refusing . 

9 Q . And were most of t te children there school refusers? 

10 A. Some of them were , but I really don ' t know . I mean , 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

they were just there and that was it . We were never 

told anything about their backgrounds unless it came up 

in conversation . I know in St Ninian ' s , for example , 

the social worker tad a filing cabinet with reasons why 

children were there , but in Lendrick Muir t here wasn ' t 

any such t hing at all . There was a social worker but 

there was no access to past histories or anything like 

that . 

19 Q. Now, at paragraph 6 you talk about applying for the job 

20 

21 

at Lendrick Muir . Why was it that you deci ded to apply 

for a job there? 

22 A. It was advertised and it was nearer to where my parents 

23 

24 

lived and , erm, it was nearer to where some friends of 

mine stayed i n Brechin as well . 

25 Q . And you say there were big differences from the school 
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1 you ' d worked at before Lendrick Muir? 

2 A . Yes , that ' s correct . I ' ve always worked in day schools 

3 

4 

and the ethos in day schools is different in a way to 

what happened at Lendrick Muir . 

5 Q . Okay , so what is different about the ethos? 

6 A . Well , there was more freedoms at Lendrick Muir than you 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

would have in a day school and you were call ed by your 

first name and you were expected to relate and build 

relationships with pupils , if they were interested in 

yourself in doing so , and I think behaviour of children 

at Lendrick Muir was totally different to t hat in the 

day school , because you had certain sanctions in the day 

school which you could use , if necessary , which you 

couldn ' t use at Le~drick Muir . 

15 Q . Okay , just going over a few of those points then . 

16 

17 

You say that ttere were more freedoms . In what way 

were there more freedoms? 

18 A . Well , they were -- they were subject to classroom 

19 

20 

21 

22 

23 

periods and that sort of thing , but , I mean , they were 

more vocal , for example , in -- in -- their behaviour was 

different and you were expected put up with certain 

things that you wouldn't have put up with in day school , 

because it was a special school and ... 

24 Q. Okay , so when you ' re saying there were more 

25 A . Does t hat make sense? 
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1 Q . Well , when you ' re saying t here were more freedoms , are 

2 

3 

you saying there were more freedoms for the pupils or 

more freedoms for the staff or both? 

4 A . Well , probably slightly more for both , within certain 

5 parameters . 

6 Q . And you describe ttere the additional freedoms for the 

7 

8 

pupils . What were the additional freedoms for the 

staff? 

9 A . Well , they had choices , that they probably wouldn ' t have 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

had in a day school , but more so with the 

extracurricular activities . There was more choices . 

And staff had the freedom to choose what they wanted or 

what they felt they could give to the school and the 

pupils . 

Q . Okay , so in goi~g back to paragraph 6 , you say that 

you didn ' t have a qualification for teaching in 

a special school , which some people had and they were --

1 8 A . Correct . 

19 Q. -- maybe more au fait with things . But I t hin k , as 

20 

21 

22 

23 

you ' ve told us , yoL had some qualification in teaching 

remedial subjects , but are you saying t here was 

a different qualification in special education that some 

people had? 

24 A . Well , since I never had it , I wouldn ' t know, but 

25 I believe there must have been if they ran courses for 
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1 people in this area of education , I woul d hope . 

2 Q. And you say in the final sentence of this paragraph that 

3 

4 

5 

when you started, it was a case of sink or swim as far 

as you were concer~ed . Why do you say it was sink or 

swim? 

6 A . Well , you either liked it or you didn ' t like it , or you 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

either survived or you didn ' t survive , because 

I remember on one occasion, a lady from the Education 

Department in Fife came to experience Lendrick Muir , or 

the philosophy of education in Lendrick Muir . And 

I remember her telling -- she was there for a whi le and 

she shadowed me with certain classes and she said 

told a senior pupil , er , when he gave her when he 

went -- well , she gave him a l ift, sorry , back to 

Kirkcaldy and she said that , had it not been for me , 

that she would have left long ago , because she just 

couldn ' t cope with the standards of behaviour . 

she 

Now, I ' m not allowed to tell you , I believe , her 

name, but I can tell you who it was , but I don ' t know if 

she ' s still there . It was a long time ago . 

LADY SMITH : ' Francis ', don ' t worry , I don ' t need her name . 

22 A . Okay . 

23 MS INNES : Now, if we go on over the page to page 3 and 

24 

25 

paragraph 1 1 , you say that you weren ' t there very long 

when one boy referred to you as a megalomaniac because 
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1 

2 

3 

you were quite strict but fair with the children, and 

then you say that it was a very different ball game and 

what you had done before didn ' t seem to work anymore? 

4 A . Yes, t hat ' s true . I mean, you know when you expect a 

5 

6 

7 

8 

certain order and discip line in your classes and in the 

school , it wasn ' t the same as a day school . I mean , you 

know, that ' s the main thing I can think about, at the 

mome nt . 

9 Q . And then you --

10 A . And it ' s -- sorry, i t ' s quite a culture shock moving 

11 

12 

from one area to another and it takes time to 

acclimatise . 

13 Q. And were you offered any support from other staff 

14 members in acclimatising? 

15 A . Not really , just maybe in conversation they would advise 

16 this or advise that, but t here was nothing formal . 

17 Q. Do you think that would have been helpful , to have been 

1 8 offered more support? 

19 A . I would have thougtt so . 

20 Q. Now, at the end of paragraph 12 , you mention something 

21 

22 

23 

24 

you alluded to in your evidence a moment ago , where you 

say you were expected to forge relations hips with 

children and help them that way, rather than simply be 

the teacher? 

25 A . Okay . 
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1 Q . Who tol d you that this was the expectation? 

2 A. Well , you just learn it by being there and , erm, that 

3 

4 

was the ethos or tte philosophy of teaching in that kind 

of school . You picked that up pretty quickl y . 

5 Q . And then if we go down to paragraph 14 , you say that you 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

were a teacher at Lendrick Muir School and you taught in 

general subjects to begin with . 

So you mention teaching mainly English , but then 

perhaps some other subjects and you mention having to 

take O-Grade maths one time which you found stressful . 

So it looks like you were teaching a var i ety of 

different subjects to the pupi l s? 

13 A. True . 

14 Q. And were you teaching different year groups or was i t 

15 

16 

always the same -- did you have the same class with you 

for the whole day, for example? 

17 A. It tended to be the younger pupils . 

18 Q. Okay , and 

19 A. But the maths was a fourth year class and , I mean , 

20 

21 

22 

I have h i gher maths but that ' s about it . I don ' t have 

any knowledge of teaching mathematics per se . I was 

never trained at ttat level . 

23 Q. Did, say, t he junior pupils that you are referring to , 

24 

25 

did they stay with you for the whol e day to be taught 

different subjects or did they go to different 

1 17 



1 classrooms to different subject teachers? 

2 A . They went to different classrooms . 

3 Q. Now, if we go on over the page to page 4 and 

4 

5 

6 

paragraph 15, you say that you were interviewed by the 

headteacher at Lendrick Muir and there was nobody else 

at your interview that --

7 A. No . 

8 Q. And you had to provide - - or you think t hat you had to 

9 provide references for the job; is that right? 

10 A . Well , I would have thought so . 

11 Q. Okay , and once you were employed at Lendric k Muir , if we 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

look down to paragraph 18 , you say there wasn ' t 

a probationary period and then you refer to -

being 

and then t here was 

of t he teaching staff 

Were you reporting directly to Mr - as -

or was there somebody else that was your 

line manager? 

19 A . Depends on who was around , I suppose . It's - - I would 

20 have thought either or, but . . . 

21 Q. Okay . And you say there was nobody there assessing you 

22 or checking you out or anything like that? 

23 A. No . 

24 Q. There wasn ' t any monitoring or appraisal of your 

25 performance? 
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1 A. No , I never -- I didn ' t know -- what went on behind my 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

back . Maybe they thought I was a horrible teacher or 

something like that . Maybe people had drawn their own 

conclusions and and - would have 

their own ideas about things and , erm -- but there was 

nothing formal . I wasn't asked to come to a meeting or 

on a course to discuss feelings or anything like that . 

8 Q . And senior management weren ' t , for example , coming in to 

9 

10 

observe a lesson t hat you were doing or anything like 

that? 

11 A. No . The only time I was observed was by an inspector 

12 

13 

who came to the school on one occasion and he sat in my 

class . 

14 Q. And then at paragraph 19, you say you had your own 

15 living quarters in the school? 

16 A. That's right . 

17 Q. Was that in the main building? 

18 A. Yes , uh- huh . 

19 Q. And you say that you used your room all the time apart 

20 from when you went home , when you weren ' t on duty? 

21 A. Yes . 

22 Q . So would you go home at evenings or weekends? 

23 A. No , I think -- probably weekends . When you worked one 

24 weekend on and one weekend off . 

25 Q. Okay . 
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1 A . So I would go home when , erm, it was my turn to have 

2 a weekend off . 

3 Q . Okay . But during the school week , you would be staying 

4 in your room at the school? 

5 A . Yes , uh-huh . 

6 Q . And you say in thie paragraph that you were given 

7 

8 

9 

duties , not just teaching , but there were other duties 

as well and, as yo~ •ve mentioned , you might be on duty 

over a weekend . wtat would that duty involve? 

10 A . Yes , uh-huh . Well , it would involve being there for 

11 

12 

13 

14 

a start, a presence and secondly , it would be lunchtime 

supervision, which I can remember , and there would be 

other extraneous duties , like swimming groups , taking 

a group swimming or something like that . 

15 Q . Okay . 

16 A. That ' s as much as I remember . 

17 

18 

19 

20 

I had a stroke two years ago and my memory is not 

just quite as good as it was . So maybe you 'll excuse me 

for not remembering certain things , but , er , I ' ve no 

control over that . 

21 LADY SMITH : Don ' t worry about that , ' Francis '. As I said 

22 

23 

in any event , I know we ' re asking you about things that 

took place quite a long time ago . 

24 A . Okay . 

25 LADY SMITH : Can you remember where it was you took the 
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1 children swimming when you went swimming? 

2 A . Stirling . 

3 LADY SMITH : Thank you . 

4 A . The swimming baths in Stirling . 

5 LADY SMITH : Thank you . 

6 A . The school had a double-decker bus which they used for 

7 

8 

9 

10 

events like that , I can remember that , or they had 

a minibus as well for transportation of pupils , 

depending on the numbers . But swimming , I remember , it 

was a double-decker bus . 

11 MS INNES : And when yo~ were on at the weekends , would you 

12 

13 

be involved in getting children up in the morning , 

getting them to breakfast , that sort of thing? 

14 A. Yes , there was a rota of people who were on early 

15 

16 

risers , as they called them , or bedtime showers and that 

kind of thing and making sure they went to bed . 

17 Q. So did you take part in that rota? 

18 A . Yes , uh- huh . 

19 

20 

21 

Q. Would there be again just thinking about the 

weekends -- other staff on with you overseeing getting 

up and breakfast , for example? 

22 A . There was one member of staff , I think , like myself , who 

23 

24 

was a teacher , but there was also care staff on duty as 

well , housemothers and people like that . 

25 Q. What responsibilities did the housemothers have , 
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1 broadly? 

2 A. Mm , well, they were there and if any child needed 

3 

4 

5 

6 

attention from them, it was given , I hope , and , erm, 

I think they made sure their clothes were correct and 

they were well presented or presented under the terms of 

the -- or conditions of the -- what the school wanted . 

7 Q . And 

8 A. Made sure they were -- sorry , made sure they were --

9 

10 

11 

their personal hygiene was okay and , erm -- I can ' t 

remember much , but I remember that ' s what happened more 

or less . 

12 Q. Were the housemothers ever on duty overnight? 

13 A. Well , I can ' t -- I don ' t know . I don ' t -- it didn ' t 

14 

15 

involve me , but I don ' t know . I don ' t think so , but 

I may be wrong witt that , it ' s 

16 Q. Okay . If we can move on in your statement , please , to 

17 page 6 and paragraph 29 --

18 A. Mm- hmm . 

19 Q. I think you say there that there were maybe about five 

20 teachers in the sctool at the time? 

21 A. That ' s correct , uh- huh . 

22 Q. And then , as you note , there were care staff who were on 

23 duty from time to time? 

24 A. Yes , uh- huh . Throughout the course of the day . 

25 Q. And if we can look on , please , to page 7 and 
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1 

2 

paragraph 33, you were asked there about 

s leadership style . And you 

3 A. Well , he had his -- sorry -- go on , sorry . 

4 Q . Well , what was his leadership style? 

5 A. Erm, well , he was and I suppose he had 

6 the responsibility - the school and making sure 

7 

8 

9 

10 

that people were doing what they were asked to do and 

I think he taught French . He taught a French class , 

because his wife was French and he had the French class , 

of which I can remember a second year French class . 

11 Q. You say here t hat you didn ' t see a lot of him? 

12 A . Not really , no . He tended to be in his study all the 

13 

14 

15 

time, and , erm, you would see him from time to time , but 

not -- I mean, he wasn ' t somebody who was always there , 

you know? 

16 Q. You say that you saw him sometimes in t he evening when 

17 the pupils had their options and he would be --

18 A. That ' s right . 

19 Q. -- there to take some of those classes . So are these 

20 

21 

things that the pupils selected to do following prep 

time , for example? 

22 A. They were, uh-huh . I mean, I put it , for example --

23 

24 

25 

I was interested in music and had a music qualification, 

so I was keen for children to experience music but -­

and there weren ' t many of them, unfortunately . 
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1 Q . I f we can move on , please , to page 9 , and paragraph 43 , 

2 

3 

4 

5 

you say there -- you ' re talking about training or 

personal developme~t when you were at the school . You 

say that you weren ' t encouraged to go on any courses 

when you were there? 

6 A. No . 

7 Q . Can you remember if there was any training provided when 

8 you were t here? 

9 A. I can ' t remember t tat , to be quite hones t . I mean , I 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

wasn ' t aware of it , let ' s put it that way . I know 

a couple of the teachers had done a diploma in special 

education or special educational needs , but that was 

done in their own time under their own volition . But 

nobody ever came to me and said , ' Would you li ke to -­

would you be interested in doing a course? ', or , ' We ' re 

running a course ', or a or anything like that . 

You just goto~ with it and that was it . 

1 8 Q. Looking down at the next paragraph, you say that things 

19 

20 

21 

22 

23 

were decided further up the tree than you , but you then 

go on to say there was a staff meeting from time to time 

and anything relevant was discussed or suggested at that 

meeting . 

Can you remember if --

24 A. Yes , it was -- sorry , on you go , I beg your pardon . 

25 Q. So the staff meeti~gs , how frequent were they? 
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1 A . I think there was a staff meeting every week , but there 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

wasn ' t always something to be discussed and the meeting 

was held in the staffroom every day . I mean , there 

was -- people went to the staffroom every day, but t here 

was a scheduled meeting once a week and if there was 

anything discussed , the headmaster would tell us and 

anybody else who had anything to discuss would bring it 

up . 

9 Q . And would that include passing information to you about , 

10 for example , a new pupil starting in the school? 

11 A . Yes . It would be announced that so-and-so was coming 

12 

13 

14 

15 

16 

and that was about it . There wasn ' t any reference to 

why they were comi~g or how they should be treated or 

anything like that at all . They just appeared in your 

class or in situ a~d t hat was it , you just got on with 

it . 

17 Q. Moving on to page 10 and paragraph 46 , you talk about 

1 8 the dormitories 

19 A . Uh- huh . 

20 Q. -- and you say that the school was run like an 

21 

22 

23 

old- fashioned boarding school in terms of how t he 

children were housed . They were comfortable in the 

dormitories , you ttink . You say there were about six 

24 A . I was never i n -- sorry , I was never in the dormitories, 

25 so I don ' t know . I mean , I just saw that t here was 
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1 an array of beds a~d t hat was i t . 

2 Q. You say here that you think there were six or seven boys 

3 to a dorm? 

4 A . I think so , uh- huh . 

5 Q . And you say it was a very basic kind of thing , rather 

6 s p artan? 

7 A . I t seemed to be , a~d t here was a lot of damage in the 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

building itself, wtich I noticed was not the case in 

St Ninian ' s , t hat they were well supervised and didn ' t 

have the same movement and freedoms that they had in 

Lendrick Muir to do these kind of things and there was 

a fair bit of graffiti and things li ke t hat in 

Lendrick Muir . 

14 Q. Okay . If you were on duty at night and an issue arose , 

15 would you not have to go into the dormitory? 

16 A. Well , not really . I mean , I can ' t remember any issue 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

arising . There was a system by if the children were 

noisy or vocal , they would be taken out by a senior 

pupil and paraded round the gym to get rid of t heir 

energ i es and then sent back to bed . And they obviously 

didn ' t like that , because there were those t hat maybe 

didn ' t make a noise and maybe thought it a bit unfair , 

I don ' t know . But a member of staff usually went there 

as well with them, just to make sure , and I remember 

a couple of occasion s when I had to go down a nd they 
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1 

2 

3 

were run -- they were run round the gym for so long and 

then said , ' Right , that ' s it , you can go back to sleep 

now '. 

4 Q . How long would they be running around t he gym for , do 

5 you know? 

6 A . Maybe about half an hour , maybe slightly less . 

7 Q . And you mentioned that a senior pupil would take them 

8 

9 

down to the gym hall . How did the senior pupils become 

involved in this? 

10 A . No idea . They just were . 

11 Q. If we loo k down to the next part of your statement , you 

12 

13 

say that it was a mixed sex school but it was 

predominantly boys who were p laced there and --

14 A. Correct . 

15 Q . then you say at paragraph 49 there were maybe about 

16 

17 

40 boys at the school and they were all secondary school 

aged ; is that right? 

1 8 A . Yes , t hat ' s correct . 

19 Q. And you say, in the final line of this page , that they 

20 were all problematic children? 

21 A . Well , that ' s why t tey were there presumably . 

22 Q. Problematic in what way? 

23 A . Well , t hey were either school refusers or they were 

24 

25 

non- learners or something like that , maybe their 

behaviour wasn ' t good , I don ' t know . It certainly 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

wasn ' t good in the school , but , I mean , I don ' t know why 

they were referred . It was the social worker that they 

were referred to by their own field social worker and 

parents would t he whole team would have discussed and 

they reckoned that Lendrick Muir would have been 

a suitable place for them . 

7 Q. I f we go on over the page to page 11 and paragraph 50 , 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

as you say there , you have no idea of assessments being 

carried out and you mentioned a moment ago that you 

might be told if a child was coming , but am I right in 

taking from what you ' ve said that you weren ' t given much 

information about the special educational needs of the 

particular child? 

14 A . Not particularly, no . 

15 Q. Were you given access to any documentary information 

16 about the child? 

17 A . No , none . 

18 Q. So it was only -- such information as you would get 

19 would only be oral information? 

20 A. Yes . 

21 Q. And did that always come from Mr - or did it come 

22 from other sources? 

23 A . No , it didn ' t . Erm, I can ' t remember now if there was 

24 

25 

an element of hearsay about so- and- so , but I woul d n' t 

say that was , you know, official , so to speak . 
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1 Q . At paragraph 51 , you tal k about there being a parents ' 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

day and then you say: 

' The c h ildren who were at the school when I worked 

there mainl y l asted the course but I'm sure one or two 

left the school . ' 

So when you say ' lasted the course ', what do you 

mean? 

8 A. Well , they were there for the time I was there . 

9 Q . Okay , was there 

10 A. They didn ' t leave - - no , they didn ' t leave , I mean in 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

droves , or anythi ng like that . The odd one would leave , 

if I remember rightly , for whatever reason . They were 

there and then they weren ' t there . I can remember one 

boy that I taught whose name I remember as well , but I 

won ' t say it , his - - and he was a headach e in the school 

because he was challenging in every conceivable way a nd 

disruptive and the staff had mentioned to the headmaster 

that he just wasn ' t fitting in and that h e was 

troublesome and he was a very challenging person and 

they found it uncomfortable to teach h im and would 

recommend that maybe he be put in another school where 

that would be probably more understood and tolerated but 

the headmaster was not keen to do so . 

But he a l ways kept saying , ' Well, this is t h e 

eleventh hour , let ' s wait a nd see ', a nd he eventually 
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1 

2 

3 

did go . I don ' t k~ow who organised it or why , but I can 

imagine why, that ~e -- one day h e wasn ' t there and that 

was i t . Where he was placed, I ' ve no i dea . 

4 Q . Were you conscious if there was any aim that the 

5 children there would return to mainstream education? 

6 A. Well , it was never d i scussed . Well , you never know, but 

7 it was never discussed . 

8 Q . Then at the bottom of this page , page 11 , and 

9 

10 

paragraph 54 , you tal k about meal times . Do you recall 

senior boys serving meals at tables? 

11 A. Yes . 

12 Q . How did that work? 

13 A . I ' ve a funny feeli~g now, I may be wrong , but I ' ve 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

a funny feel i ng that the meals were served by a hatch 

and the children, table by table , went up and got what 

they -- I think it was when I was at school myself 

I remember the head -- the senior pupils were 

responsib l e for dishing out the food , but I think in 

terms of Lendrick Muir, when I remember now, that I ' ve 

a funny feeling that they went up table by table and got 

their meals served through what they called ' the hatch ' 

a nd sat down with their p late of food and ate it , or 

not, as the case may be . 

24 Q. And then at page 12, and paragraph 57 , you talk about 

25 showering , that there was showering at a set time in the 
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1 

2 

evening of every day, you think , and the showers were 

communal showers ; is t hat correct? 

3 A . That ' s correct . 

4 Q . And was there any privacy in the showers? 

5 A. Not really . 

6 Q . And you say that -- you mention supervision, so 

7 

8 

sometimes you would undertake supervision of shower 

time? 

9 A . Well , because I was tol d to , but , I mean , you had 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

a responsibility to see that the grou p showered and 

didn ' t skip it . Ar.d personal hygiene and body hygiene 

was impor tant as well . That ' s why i t was necessary to 

be -- for the boys to be supervised, although it ' s not 

the most pleasant of tasks , but , er , it had to be done 

and we as teachers had a responsibility to make sure 

that t hey all went into the shower . 

17 Q. Then if we move on to page 13 , and paragraph 61 , you say 

1 8 

19 

that sometimes children went away on trips in s mall 

groups? 

20 A . Correct . 

21 Q. There were usually two or three children and then there 

22 

23 

were also ' at-homes ' and would t hat be groups of 

children going to an ' at-home ' ? 

24 A . Well , for example , the social worker , he had an 

25 ' at-home ' every week and the boys would have been asked 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

if anybody wanted to go to the social worker ' s house 

because the social worker ' s house was not near the 

school , i t was dow~ i n the village , in well , what 

I woul d call - or was the village 

and -- I don ' t know what they did down there , but they 

would go down with Richard -- or , sorry , they would go 

down with whoever it was and his wife was t here as wel l 

and usually there were several boys there and partook of 

what happened and they woul d be given a cup of tea and 

maybe a discussion or watch television or some would 

play a game or something like that . 

12 Q . I f we move on now to page 14 , p lease , and paragraph 66, 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

you say there you ' re talking about education and you 

say there wasn ' t a curriculum as such . Some pupils did 

take Highers and O- Grades , but you can ' t remember if it 

was just some pupils or all of them . 

Did anybody give you any guidance or direction as to 

what you were to be teaching t he c hi ldren? 

19 A. No , none . 

20 Q. So d i d you just have to make it up for yourself? 

21 A . Wel l , as a teacher , I suppose you s houl d know, but , 

22 

23 

24 

25 

I mean , in the case of myself teaching mathematics , 

I didn ' t know what the curriculum was or what was 

expected of me really . I was just told that ' s -- you 

teach O- Grade maths or O-Grade arithmetic, or whatever 
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1 

2 

3 

4 

it was , and that was it . But there was no guidance 

given or no suggestion about what you should be 

teaching . There was no plan or anything like that . You 

just -- you were expected to know these things . 

5 Q . And then at paragraph 69 , at the bottom of the page , you 

6 

7 

say you don ' t remember the children having to do any 

manual work . Can you remember --

8 A . Not really . Sorry . 

9 Q . On you go . 

10 A . I remember the thi~g I did notice was when I went to 

11 

12 

13 

14 

15 

St Ninian ' s , the ctildren there -- they all had chores 

to do and there was a rota of chores that t hey had to do 

like washing up a nd sweeping the floor and all that sort 

of thing , but at Lendrick Muir there was nothing like 

that at all . 

16 Q . Can you remember t tem having to do things like , for 

17 example , sweep the games hall as a punishment? 

1 8 A. No . 

19 Q. If we move on , please , to page 15 , and paragraph 70 , you 

20 

21 

22 

say : 

' The boys went home at weekends if they ' d earned the 

privilege .' 

23 A . Well , if they were~ •t involved in anything troublesome 

24 

25 

or t heir behaviour was reasonable , they would be allowed 

to go home . But sometimes they were kept back, because 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

they were involved in nefarious pursuits or something 

they shouldn ' t have been doing . Like I remember once , 

for example , a couple of them put clingfilm on the 

l adies ' toilet seat and put the lid down and , well, you 

can imagine what happened , but things like that or they 

would put -- I remember they put a bucket of water above 

the door so when t te house staff came in , it fell on 

their head and soaked them . Practical jokes , but they 

weren ' t really treated as jokes sometimes , either . 

10 Q. And if they did some of these things , are you saying 

11 that their home leave would be taken away? 

12 A . Yes , uh- huh. I mean , I had a garage which was a lock- up 

13 

14 

in the stable block and a boy broke into it and he 

wasn ' t allowed to go home as a punishment in a way . 

15 Q . Okay . And were there always children t here then at the 

16 weekends during the school term? 

17 A . Well , I ' ve a f unny feeling that the first day -- first 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

weekend they were all in school and the l ast weekend of 

the school term they were all in school , but during the 

school term, so to speak , if they earned the privilege, 

they could go home and most of them were a llowed home, 

but there were the odd miscreants who, er , were 

disallowed . 

24 Q. And what would they be doing at the weekends if they ' d 

25 not been allowed home? Who would be looking after t h em? 
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1 What would they be doing? 

2 A . Well , whoever was on duty that weekend , whichever member 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

of staff was on duty . I mean , I remember once there was 

a boy from Gl asgow who missed the bus and he sto l e a car 

and drove back in a car . I mean , he was only so high , 

he was a small child . I don ' t know how he d id i t , but 

his weekend was forfeited as wel l . But what happened to 

him after that , I don ' t know . I mean , the social worker 

would have been invol ved, I woul d have though t . 

10 Q. Now, you mention social workers at paragraph 73 j ust 

11 further down this page --

12 A. Right , okay . 

13 Q. and you say that social workers came in to t he school 

14 to see the childre~ and you thi nk that --

15 A. I believe so . 

16 Q . So did some children go out of your class to see the 

17 social worker ; can you remember that happening? 

1 8 A . Yes , yes , uh- huh , I remember t hat now you mention it . 

19 Q. You say you were never there when social workers were 

20 seeing chi ldren? 

21 A . I vaguely remember that somebody would say, ' Oh , 

22 

23 

so-and-so ' s not here because their social worker ' s in ', 

or something like that , but nobody told me officially . 

24 Q. And you say the sct ool social worker was probabl y there 

25 was well? 
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1 A . I woul d have thougtt so . I t was a team effort . Because 

2 

3 

4 

5 

the school social worker had to g ive a report , because 

I remember there was a lady came in from Dollar and she 

was a typist, I think , and she typed up the reports . 

She worked with the social worker . 

6 Q . Okay . If we move on --

7 A . She ' s now dead . Ste ' s now dead , by the way . Her 

8 

9 

husband was Head of Art at Dollar Academy . That ' s what 

I remember about her . 

10 Q. If we can move on , please , to page 17 of your statement , 

11 

12 

13 

and paragraph 80 , you say essentially that there was no 

corporal punishment in the sense of a tawse being used 

or anything like ttat ; is that correct? 

14 A. Well , it was assumed that one never used corporal 

15 punishment in a special school . 

16 Q . You say it was assuned? 

17 A . Well , it was assumed. I mean , there was no directive or 

1 8 

19 

dictum from above to say t hat you don ' t use corporal 

punishment . It was j ust assumed that that was the case . 

20 Q. You then say sometimes the kids were so cheeky and 

21 chal l enging that t tey would get a cuff or something? 

22 A . Well, they were very c hallenging and very cheeky and 

23 

24 

25 

very rude and very personal , but they may have got 

a cuff or -- you k~ow, but -- they weren ' t beaten up or 

-- they weren ' t beaten up . 
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1 LADY SMITH : Sorry , ' Francis ' - -

2 A . Oh sorry. 

3 LADY SMITH : What do you mean ' a cuff ' ? 

4 A . Wel l , they could have been given a punch or a push or 

5 something , you know . 

6 LADY SMITH : Thank you . 

7 

8 

9 

10 

11 

Ms Innes . 

MS INNES : Did you you say -- you go on : 

' A cuff would be what a reasonable parent would do . 

I ' ve heard rumours of a slap or a hit but it was just 

rumours .' 

12 A . Wel l , it was hearsay, but , erm, I mean i t wasn ' t --

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

these things weren't discussed . I mean , they were maybe 

just done . For example , the technical teacher ­

so I don ' t know whether h e was 

pressured into that . Erm, there was another allegation 

by -- further on , where somebody said that their hair 

had been pull ed by a science teacher , which I can ' t 

imagine him doing, but then I don ' t know him, or 

I didn ' t know him, and I told the boy , ' Well , the best 

thing for you to do is get your hair cut ', because it 

was like t hat of a girl, it was long , and he did and 

that was it . 

But the allegation was not made to me . I t was made 

well , it was made to me , but I mean , it was just 
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1 conversation rather than a complaint . 

2 Q. You say, at the bottom of this page at paragraph 83 --

3 A . Okay . 

4 Q . that, as you ' ve mentioned : 

5 

6 

7 

' Children might be sanctioned and have their home 

leave taken away for a couple of weekends . I t hin k each 

teacher had their own way of disciplining c hildren .' 

8 A . True . Some were more tolerant than others , possibly . 

9 Q . And then , if we go on to page 18 and paragraph 88 , what 

10 was your method of disciplining children? 

11 A. Well , there ' s different methods of disci pl ining 

12 

13 

14 

children . I mean , you can be firm with them , strict 

with them , you can withhold their privileges . But 

I didn ' t beat them up or do anything l ike that . 

15 Q . There was a slight glitch in the connection there , so I 

16 

17 

18 

19 

just want to be sure that we ' ve got all of your 

evidence . So you said you could be firm with them, 

strict with them, withhold their privi l eges and then you 

went on to say --

20 A . Be fa i r with them and with -- sorry , and be fair with 

21 

22 

23 

24 

25 

them as wel l , but they weren ' t easy to discipline , t hese 

people , at all , and they could disrupt your class 

teaching . They could disrupt the general feel in the 

class and that sort of thing , and sometimes they woul d 

do anything but formal work . 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

It was a case of their behaviour was bad . I mean , 

many of them were delinquents , as I would have put it , 

and they, er , were~ •t easy to teach and it was 

a challenge . 

LADY SMITH : ' Francis ', did that make you feel that you were 

in need of specialist training as to how to be a good 

teacher to childre~ who behaved in this difficult way? 

8 A . Yes , now . 

9 LADY SMITH : And you didn ' t have any specialist training? 

10 A . We didn ' t have any . 

11 LADY SMITH : Could you have asked for it? 

12 A . Well , I suppose we could have . 

13 LADY SMITH : What would have happened if you had? 

14 A . Well , it would be Lp to the headteacher to put you 

15 forward or your name forward for a course . 

16 LADY SMITH : Now, you were quite young at t he t ime , I think , 

17 

1 8 

' Francis ', late 20s into early 30s , when you were at 

Lendrick Muir ; have I got that right? 

19 A . Yes . 

20 LADY SMITH : And this job had appealed to you because it was 

21 

22 

better located geographically for you t han your previous 

job; did I pick you up correctly about that? 

23 A . Yes , if you want to put it that way , yes . 

24 LADY SMITH : Well , I t tink the way you explained it , it 

25 sounded like that . 
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1 A . Uh- huh . 

2 LADY SMITH : I suppose the last thing you would have wanted 

3 

4 

5 

6 

7 

would be to say to the headteacher you needed specialist 

training to enable you to cope with these c hildren and 

his reaction being : well , I can ' t give you that , so 

you ' d better leave? Would that have been a problem that 

worried you? 

8 A . No , that never occ~rred really . I mean , I admit I never 

9 

10 

11 

asked . I did make enquiries about doing a course and 

I read a couple of thesis that two members of staff had 

done on the course , but that was as far as i t went . 

12 LADY SMITH : Thank you . 

13 Ms Innes . 

14 MS INNES : Thank you , my Lady . 

15 

16 

17 

At the bottom of page 18 and paragraph 89 , you say 

that no record or punishment book was kept to your 

knowledge . 

18 A . No , there wasn ' t . I remember in day school I had 

19 

20 

21 

22 

a punishment book , where you would enter the date and 

the name of the pupil and if there was any punishment 

given , what it was . But there was nothing like that in 

Lendrick Muir at all . 

23 Q. Can you remember ttere being a daybook in the staffroom 

24 

25 

that people might ~ote down what was happening during 

the day? 
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1 A . Well , there was a daybook in the staffroom, I remember 

2 

3 

4 

5 

that when you mention it , but I don ' t think there was 

anything entered of worth , to be quite honest . I mean, 

peopl e would enter maybe t heir observations which we 

would consult from time to time , but that was about it . 

6 Q . Do you know what tte purpose of the daybook was then? 

7 A . No , I think it was more or less to keep staff informed 

8 of what was going on . 

9 Q . I f we l ook on to page 19, please , and paragraph 91 , you 

10 

11 

12 

13 

talk there I think you were being asked 

about physical interventions or restraint and you say 

that you remember being in the dining room and one of 

the teachers being on the floor tussling with a pupil? 

14 A . Correct . 

15 Q . And then another occasion where a teacher was sitting on 

16 a child who was on the floor? 

17 A . She was . She was straddling him and I wondered why . 

18 

19 

20 

Whether there had been something , and s h e said s he was 

restraining him, b~t it wasn ' t my place to interfere . 

I mean , i t wasn ' t my pupil . 

21 Q. Was there any particular advice or guidance given about 

22 restraint or physical intervention? 

23 A . Just somebody told me once that there was a cooling room 

24 

25 

in the school way back before my time and if pupils 

misbehaved , they were put into this padded room, but 
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1 I think that had stopped by the time I went there . 

2 Q. In terms of having to physically intervene, for example , 

3 

4 

i f there was a f i gtt going on , were you given any 

guidance or traini~g as to what to do? 

5 A . No , no . 

6 Q . Going on over the page , to page 20 , you talk about a boy 

7 

8 

9 

attacking you and a member of staff restraining the boy . 

You say that you never physically restrained anybody 

while you were there ; is t hat right? 

10 A . That ' s correct . I 'm not a physical person . I mean , 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

many of the staff were -- the male staff were qui te big 

and powerful people and I think the pupi l s t hough t twice 

about challenging them or fighting with them or anything 

like that . But I mean , I was only five feet six and not 

terribl y well -- I mean , I ' m not as fat as I am now -- I 

wasn ' t fat then, b~t I think it was different , you know . 

They wouldn ' t have the same fear about attacking 

somebody l ike me , who wasn ' t a physical person , than 

maybe another member of staff who was over six feet and 

built like a house end , you know? 

21 Q. Now, if we go on over the page , to page 21 , and 

22 

23 

24 

paragraph 100 , you say that there was no definition of 

abuse . You were just expected to know what it was and 

what it wasn ' t? 

25 A . Correct . 
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1 Q . And --

2 A. What ' s abuse to one person might not seem abuse to 

3 

4 

5 

another , you know, and that's what I meant by saying 

that t here was nottin g formally given or dictated about 

that , you know? 

6 Q . Are you able to give an example of what you mean that 

7 

8 

abuse might -- somebody might say something ' s abusive 

and somebody else might view it differently? 

9 A. Well , I remember going back -- going forward , I should 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

say, into the school situation, I remember in one 

interval and a teacher said to me that this pupil had 

told her to ' fuck off '. ' Well, what a re you going to do 

about it? ' And I said , ' Well , I'm not going to do 

anything about it because he didn ' t tell me to fuc k 

off ', I said, ' But if he did, he would know about it '. 

So it ' s the same t hing . I mean , what ' s chalk to one 

person ' s cheese to another and what some people are 

willing to tolerate and others are not . 

19 Q. And then in the next paragraph you go on to say at 

20 

21 

22 

paragraph 101 that looking back , you would have thought 

that abuse of any kind would have come to light at the 

time . Why is it ttat you think that? 

23 A. Well , it would be gossip , I suppose , in the staffroom, 

24 I don ' t know, or between people . 

25 Q. And you say that you never heard any rumours of abuse 
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1 when you were at tte school? 

2 A . Well , again , it depends what abuse -- what ' s construed 

3 

4 

5 

6 

7 

as abuse and what isn ' t . I remember on one occasion 

there was one teacter there , it was arranged that he 

should have a boxi~g match with a senior pupil , it was 

all talk , it didn ' t transpire . So , I mean , is that 

abuse or is it not, I don ' t know . 

8 Q . You tell us about that in your statement . A proposed 

9 boxing match , I think , between a French teacher --

10 A . Uh-huh . 

11 Q. -- and a member of -- a pupil? 

12 A . That ' s correct , uh- huh . 

13 LADY SMITH : Just before we stop for the afternoon break , 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

can we have the paragraph number for that , Ms Innes , 

because the audio may have been having some trouble in 

picking things up there . That ' s the reference to the 

boxing match arranged . 

I f you can ' t find it just now, I can get it after 

the break . 

20 MS INNES : Yes , it ' s later in the statement . It must be 

21 after paragraph 123 . 

22 LADY SMITH : Well , leave it until after the break . 

23 

24 

25 

' Francis ', I normally take a break at this point in 

the afternoon . Would it suit you if we have a s hort 

break just now and then we ' ll get back to your evidence 
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1 after that? 

2 A. Yes . Yes , that ' s fine . 

3 LADY SMITH : Thank you . We ' ll do that . 

4 (3 . 03 pm) 

5 (A short break) 

6 (3 . 13 pm) 

7 

8 

LADY SMITH : 

carry on? 

' Francis ', welcome back . Are you ready to 

9 A. Carry on . 

10 LADY SMITH : Thank you very much . 

11 A. Thank you . 

12 LADY SMITH : Did you find the reference , Ms I nnes? 

13 MS INNES : The reference to the boxing match just referred 

14 to before the break ' s at paragraph 125 of the statement . 

15 LADY SMITH : Oh , yes , thank you . 

16 MS INNES : So tha t ' s at page 26 . 

17 

1 8 

19 

20 

Going back to page 21 of the statement , please , 

' Francis ' and at paragraph 102 , you say there t hat you 

weren ' t aware of a~y guidance or instruction given to 

staff in relation to child protection ; is that right? 

21 A. That ' s correct . 

22 Q. Now, moving on to page 22 a nd paragraph 106, you say , as 

23 

24 

you ' ve already mentioned , that there was one inspection 

at the time that you were at Lendrick Muir? 

25 A. Yes , that ' s all I can remember . 
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1 Q. And you remember an inspector coming in and sitting in 

2 

3 

4 

your class for a period and beyond that , you can ' t 

really remember him speaking to you or speaking to the 

children? 

5 A . No , apart from the usual pleasantries and platitudes of , 

6 

7 

8 

' Good morning' , or , ' Good afternoon ', or whatever , and, 

' Thank you very much ', and there was no feedback on the 

report . 

9 Q . Okay . Now , if we can move on , please , to page 24 of 

10 

11 

12 

13 

14 

15 

your statement , where you were asked about some other 

staff members . 

The first staff member or the second staff member 

mentioned there , at paragraph 118 , is 

can I just ask you if you ever had any concerns about 

h im in relation to his interaction with chi l dren? 

16 A . I remember he was strict , but not overstrict , but he ran 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

the girls ' side of things in a separate establishment in 

Rumbl ing Bridge , I think it was , village , and he and his 

wife ran the girls and they were quite firm that they 

should do this and do that and not do this and not do 

that . But , erm, there was nothing untoward . I mean , 

the girls used to call I don't know if it 

was a derogatory thing , but he had a healthy respect , 

I think . 

He ' s dead too , by the way . Took some kind of 
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1 

2 

illness latterly, not dementia , what was the other 

word --

3 LADY SMITH : Alzheimer ' s? 

4 A . I forget . It was Alzheimer ' s , that ' s right , that ' s 

5 

6 

7 

8 

right . Because I visited him after I ' d left at that 

time he -- started to develop Alzheimer ' s and he wasn ' t 

quite compos mentis and that was the last t hing I ever 

saw of him . 

9 MS INNES : Now , if we move on , please , to page 26 and 

10 

11 

12 

13 

14 

paragraph 126 , where you ' re referring to Mr _ , 

who you have already spoken about, the final sentence 

there , you say many of the staff thought he was great 

and I just wondered whether you shared that view of him 

or not . 

15 A . Hal f and half , really because , I mean , I felt he could 

16 

17 

18 

19 

have done a lot more and, as we ' ve already discussed , 

but a lot of the staff thought, I suppose , because he 

was as well that he was doing a good job 

under the circumstances , I don ' t know . 

20 Q . When you say --

21 A . I mean , he used to have -- he was another -- sorry , I'll 

22 

23 

24 

25 

digress a bit -- but he was another one who used to 

not so much have an ' at home ', but if you were on duty 

at night , after you ' d finished your duty , he woul d 

invite you up to share some food with his wife and his 
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1 

2 

3 

family , although I was never invited, but t here were 

those , and such of those , that seemed to be up there 

quite often . 

4 Q . And you say that he could have done a lot more . In what 

5 respect could he have done a lot more , do you think? 

6 A . Well , he could have possibly been more involved in the 

7 

8 

9 

10 

day- to- day the school and tightened up on 

certain disciplines which he should have done in terms 

of supervision and , erm, that kind of t hing , but he 

didn ' t . 

11 Q . And then at paragraph 129 on page 27 , you refer to 

12 

13 

14 

a staff member called 

Did you have any concerns in relation to his 

interactions with children? 

15 A. I remember him , but he wasn ' t a very sociable person . 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

That ' s all I remember , that -- I mean , I didn ' t interact 

with him much at all , apart from the usual pleasantries 

and platitudes in passing, something like t hat . But , 

erm, I mentioned him already as regards another matter , 

but we ' ll come to that no doubt . 

He was English , I think . I don ' t know whether he 

had been trained down in England or not , but he was 

a science teacher to boot , or at least I believe he was. 

But I didn ' t find him very interactive or sociable, to 

be quite honest . 
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1 Q . And you alluded to an issue that you say you have 

2 

3 

already mentioned in your evidence , and was that in 

relation to him pulling the hair of a boy? 

4 A. Yes, uh- huh . 

5 Q. And --

6 A. That ' s the only thing I remember. 

7 Q . Okay . 

8 

9 

10 

Now, moving on to paragraph 130 of your statement , 

you start referring to a statement given to the Inquiry 

by a witness who has the pseudonym ' Jason'? 

11 A. Right . 

12 Q. Okay? And if we move on over the page , to page 2 8 , he 

13 

14 

15 

16 

17 

says that you threw a bunch of keys at him in t he 

classroom and that you then went over and screamed in 

his ears , and this happened more than once . 

Did you behave in the manner that ' Jason ' has 

described? 

1 8 A. I can ' t recall that at all . See , if I threw a bunch of 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

keys at somebody, it wasn ' t to hit them, it was to grab 

their attention, because they were quite a d ifficult 

class and they were inattentive , and I know in my t ime 

at school , where if a teacher threw chalk or a duster or 

something at somebody , it was not to hit them, it was to 

get their attentior . 

25 Q. And if we look at paragraph 133 , I think you say there 
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1 

2 

3 

that the teacher would sometimes throw chalk or a duster 

or keys , and was ttat something that was -- that you 

did? 

4 A. No , I didn ' t say I did that . I'm saying if I did that, 

5 

6 

7 

8 

9 

that ' s the reason I would have done it . Not to hurt it 

or to hurt anybody . I mean , I don ' t know if other 

teachers did the same thing or whether they ignored 

they were maybe more tolerant about these things than 

I was , I don ' t know . 

10 Q. And I think we have also heard evidence from ' Jason ' 

11 

12 

that you slapped him on the back of his head . Di d do 

you that? 

13 A. No , I didn ' t . I certainly didn ' t . 

14 Q. And then if we move on , please , to page 29 , and 

15 paragraph 134 - -

16 A. Uh- huh . 

17 Q. -- he refers there to seeing you slap another boy on the 

18 

19 

head and he tal ks about the boy having to take his 

glasses off before you slapped him . Did you do that? 

20 A. No , I can ' t remember that at all . 

21 

22 

23 

24 

25 

Can I say that I think there ' s a certain collusion 

or collaboration between this and the next statement . 

Now, I don ' t know if they ' ve been i n cahoots or in 

collusion or anything l ike that , but it seems rather 

funny that these ttings all happened at the same time , 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

after 40 - odd years . And one thing reall y seems to go 

through the whole thing , which is -- it ' s not true . 

It ' s just -- I thi~k it ' s -- this particular person had 

obviously made a complaint to the police and I was 

questioned in Dundee fairly recently about this and the 

police took no action and it was just left at that , 

whether they thougtt it wasn ' t serious enough or what , 

I don ' t know . 

9 Q. Now, at paragraph 

10 A. I just 

11 Q . Sorry? 

12 A. No , sorry , sorry, go on . 

13 Q. At paragraph 136 of your statement , still on page 29 , 

14 

15 

16 

17 

18 

you wi ll see that ' Jason ' says there that when you were 

on late shift , as it were , you would pace up and down 

the junior corridor and you would check the boys to see 

if they were weari~g underwear beneath their pyjama 

bottoms; did you do that? 

19 A. I can ' t recall that at all , but I wouldn ' t have thought 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

i t something wrong to do , because, I mean , boys , if they 

got away with it , some of them would wear t heir 

underwear under their pyjamas , which is not hygienic and 

not healthy, and to check to see if they were still 

wearing their underwear , it doesn ' t mean you were 

looking at their sexual organs or bits like that . 
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1 

2 

3 

4 

I mean , that ' s -- the implication of that is radical and 

unfair , because I know if I had ever checked anybody , it 

would just be to see if they were wearing underpants 

under their pyjamas . 

5 Q . If we move on , please , to page 30 , and paragraph 140 , 

6 

7 

you will see there that ' Jason ' says that you were 

making wine in your room . Is that something --

8 A . I can ' t remember ttat . Sorry , I can't remember that at 

9 

10 

11 

12 

all and even if I was , I don ' t drink , and never have 

been a drinker , I ' m teetotal , so it would have been 

an experiment or something , just to see if it could be 

done . 

13 Q. Then in the next -- well , sorry, just continuing with 

14 

15 

what ' Jason ' says at paragraph 140 , he refers to you and 

another boy, who has the pseudonym ' Alex ' --

16 A . Mm- hmm . 

17 Q. -- he says that talk was rife with the other boys that 

18 

19 

20 

something was going on . 

Were you aware of talk being rife that something was 

going on between you and ' Alex ' ? 

21 A . No , no , I wasn ' t . I mean , they would hardly say 

22 

23 

24 

anything to me anyway . It was probably just hearsay and 

pupils do talk , people talk , it ' s just like gossip , 

I suppose . 

25 Q. And then ' Jason ' goes on at the bottom of page 30 to 
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1 

2 

3 

4 

5 

page - - to paragraph 142 , and going on to the next page , 

he essentially talks about being involved in a group 

punishment where he says that he was made to do the same 

punishments even although he hadn ' t been involved . 

What ' s your response to that? Did that happen? 

6 A . I can ' t remember . I ' m not being funny , but I can ' t 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

remember , but , I mean , if you fly with the crows , you ' re 

shot with the crows , it ' s as simple as that , and if he 

was part of the group , then he would be there and know 

what was happening presumably . And from what he said in 

his report , I mean , his own experiences in the past have 

been far worse than any of this . I mean , he ' s made 

accusations against many other people , so I believe . 

14 Q. At paragraph 144, on page 31 , you say : 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

' He makes himself out to be a goody- two- shoes and he 

was too timid to be involved in anything and he was 

this , that and the other . In a school like that , you ' ve 

got to try to fit in and be the same as anybody else . 

They ' ve all got issues . I don ' t think he can bring his 

personal issues as far as that .' 

Now, why are you saying there t hat you think that he 

is making h imself out to be a goody-two-shoes and your 

attitude is well, he should just have fitted in? 

24 A . Well , that was stated previously , that I think -

25 had told him, quote , 'to toughen up' and 
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1 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

that ' s what it was about in Lendrick Muir . I t was 

survival of the fittest as well . These children had 

various issues and he had been before , in his report, 

he had been making allegations against peopl e, a social 

worker or somebody else , going to his house and taking 

him back to school and he was screaming and shouting 

that he didn ' t want to go and all this sort of thing . 

Well , he just has to toughen up , really , or or they 

should be -- if the school knew that , they should seek 

to do something about it . However they deal with these 

things , I don ' t know, whether it's through counselling 

or moving him somewhere else , you know? 

13 Q. Now, moving on to another statement that you ' ve looked 

14 

15 

at and considered in your statement , this is the 

statement of a person with the pseudonym, ' Alex '. 

16 A . Mm- hmm . 

17 Q. And first of all , at paragraph 145, you refer to him 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

speaking about the showers and how they were communal 

showers and he says there , referring to you : 

' One teacher wto went on to sexually abuse me used 

to hang around the shower area quite a bit, the other 

boys would mention it . ' 

Di d you hang about the shower area quite a bit? 

24 A . I was only in the shower area when it was my duty to be 

25 there and to make sure that all the boys showered and 
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1 that was it . And there was no sexual abuse or anything . 

2 Q. Now, you then move on in your statement to set out what 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

' Alex ' has said in relation to your behaviour and if we 

could look , please , at page 37 , and paragraph 150 , you 

talk about a trip to France and so at paragraph 150 , 

it appears that yo~ -- it suggests there that you were 

going to France and that he suggested t hat he go along 

with you? 

9 A. He wanted to go along as well , because h e was very 

10 

11 

12 

13 

interested in French and attended the Higher French 

class , and , erm, I said he could come , as long as he got 

permission from his parents , from t he headmaster and his 

social worker , which he did . 

14 Q. Is it not you that instigated it , that you invited him 

15 along? 

16 A . No , I told him I was going . 

17 Q. Then -- and you didn ' t approach the headteacher for 

18 permission? 

19 A . No , I can ' t remember . I mean , I told him t hat h e had to 

20 

21 

22 

get the -- headteacher ' s permission and the social 

worker ' s permissior and the school social worker ' s 

permission as well . 

23 Q. Can you recall speaking to anyone within the school 

24 about this trip and getting consent in advance of going? 

25 A. Yes , I think I did . I think I did . 
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1 Q . Who would it have been that you spoke to? 

2 A . I think the school social worker , that I can recall . 

3 Q . Can you remember about what his reaction was to your 

4 suggestion? 

5 A. No , I can ' t . He would just be careful or -- that was 

6 about it . 

7 Q . Then if we go on to page 38 and paragraph 151 , you ' re 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

addressing there a~ issue that ' Alex ' raises in his 

statement which is that when you got to the hote l that 

you were going to be saying in , it was a room with 

a double bed, as opposed to , for example , separate rooms 

or separate beds . Is that correct , that when you got 

there it was --

14 A. That ' s correct . 

15 Q. And did you speak to the hotel about arranging separate 

16 rooms? 

17 A . No . 

18 Q. Why not? 

19 A. Why not? Well , why should I really , because I mean 

20 

21 

22 

23 

there was nothing going on . There was no i mpropriety or 

anything going on . 

LADY SMITH : ' Francis ', was it you who booked this trip i n 

the f i rst place? 

24 A. I booked it for myself , yes . 

25 LADY SMITH : Before you left , you must have known t hat this 
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1 boy was going with you , didn ' t you? 

2 A . Before I left , yes . 

3 LADY SMITH : Did you contact the hotel at that point and 

4 book a second room for the boy? 

5 A. No . No . 

6 LADY SMITH : Why not? 

7 A . Why should I? I wasn ' t guilty of anything . 

8 LADY SMITH : Where was the boy going to sleep? 

9 A . He coul d have slept on the bed . 

10 LADY SMITH : No -- just t hink , wait , ' Francis ', hang on , 

11 

12 

13 

14 

15 

still when you ' re back in Scotland and you haven ' t left 

for this trip yet , you ' re going , you know you ' re taking 

a child with you , and you tell me you didn ' t contact the 

hotel to tell them that and to find out if you could get 

a separate room for him? 

16 A . Well , I never thought about it . I mean , you know, I was 

17 

1 8 

19 

20 

keen to get there and to see the place and for him to 

see the p l ace , because he was very interested in the 

French way of life and French customs . I know what 

you ' re saying . It doesn ' t look good . 

21 LADY SMITH : Where did you think he was going to sleep, 

22 ' Francis ' ? 

23 A . Well , he could sleep on the bed because I wasn ' t going 

24 

25 

to touch him or do anything , but he didn ' t . He slept on 

the floor and I said, ' Well , you can lie on the bed ', 
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1 

2 

3 

4 

because there 's a big difference between sleeping on 

a bed and on the floor and he did eventually lie on the 

bed and I ascertai~ed later why he wasn ' t keen , and he 

5 LADY SMITH : Ms Innes . 

6 MS INNES : Thank you , my Lady . 

7 

8 

9 

So you say that you didn ' t speak to the hote l about 

getting separate rooms . Did you speak to the hotel 

about getting twin beds in the room? 

10 A . I didn ' t speak to the hotel at all . We just went there 

11 

12 

on a trip to France and that was it . There was no 

ulterior motive . 

13 Q. You then say that te was lying on the floor and 

14 presumably you were going to use the bed; is that right? 

15 A. Yes , I used the bed . 

16 Q . And is it correct that he was -- he did not want to 

17 share the bed with you and he made that clear to you? 

1 8 A . No , he didn ' t make it clear to me at a ll . He made it 

19 

20 

21 

22 

clear afterwards wty he wasn ' t keen to share the bed . 

Because -- I suppose it ' s confidential , but I could tell 

you that, since you ' re delving into all these t hings , 

erm 

23 Q. Well , you have covered this in your statement , so we do 

24 have your explanation there . 

25 A . Right , okay . 
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1 Q . Thank you . 

2 

3 

4 

5 

6 

If we can move on , please , to paragraph 154 , you ' re 

addressing there wtere ' Alex ' says that you went to 

a B&B and he thougtt it was Blantyre . You say you ' ve 

never been to Blantyre . Did you ever go to a B&B with 

' Alex ' ? 

7 A. No , not really . 

8 LADY SMITH : Sorry , ' Francis ' what do you mean ' not really ' ? 

9 

10 

You either went to a B&B with him or you didn ' t , which 

was it? 

11 A. Well , I didn ' t go to a B&B with him at all . 

12 LADY SMITH : Was t here a bed and breakfast place somewhere 

13 

14 

15 

in Scotland that you knew from -- previously that you 

knew the people there who were quite comfortable with 

it? Was t here somewhere? 

16 A. Yes , I knew -- in Erechin I knew people , because 

17 I ' d stayed there before . 

1 8 LADY SMITH : Okay . So there was a B&B in Brechin t hat you 

19 were familiar with? 

20 A. Well , it wasn ' t a E&B , it was just people I knew . 

21 LADY SMITH : Oh, I see . Had you stayed there? 

22 A. Yes . 

23 LADY SMITH : Okay. Thank you . 

24 MS INNES : Did you e ver go to stay over somewhere in the 

25 vicinity of Blantyre, potentially with a view to going 
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1 into Glasgow to the theatre at night , for example? 

2 A . No . I never went to the theatre in Glasgow at all , and 

3 

4 

5 

along with this , he said I bought him a pair of trousers 

and measured his i~side leg . Now, why would I carry 

a tape measure witt me to measure anybody ' s inside leg? 

6 Q . Di d you measure him for a pair of trousers? 

7 A. Certainly not . 

8 Q . Now, as you know, 'Alex ' goes on to say that after this 

9 

10 

init ial measuring of him, you later masturbated him and 

yourself . Did you do that? 

11 A. Certa i n ly not . No , I didn ' t . 

12 Q . And t hat you t hen tried to persuade him that this sexual 

13 contact was normal ; did you do that? 

14 A. No . 

15 Q . That , for example , it was normal for people to have 

16 sexual attraction if t hey had a close relationship? 

17 A . Well , of course it is , if they have a close 

1 8 rela t ionship . 

19 Q. At paragraph 155, you address there the issue of 

20 drinking wine in your room at Lendrick Muir? 

21 A . I don ' t drink . I was teetotal , but I had a cask of wine 

22 

23 

24 

25 

or at least sherry hidden in my wardrobe for visitors , 

if any members of staff or visitors who drank could come 

in after t heir duties and have a meal or have 

a get-together . 
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1 Q . And did you give some of t hat to ' Alex ' ? 

2 A . No , he stole it , a~d I didn ' t know that until later on , 

3 that he had helped himself to the sherry . 

4 Q . And what did you do then? 

5 A. What did I do? 

6 Q . Mm-hmm . 

7 A. Well , I didn ' t do anything . I was just aware of it . 

8 Q . You say, I think , in this paragraph that he had a key to 

9 your room? 

10 A. Well , let ' s put it straight , he used my room because 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

when I met him first , it was one of the carers who 

brought him to my room when I was going away and he was 

crying and he was listening to music . So I said to him 

afterwards , I said : well if you ' re -- because I knew he 

didn ' t like sport and he didn ' t like this and he didn ' t 

like t hat but -- a~d he hated the school , but he also 

was interested in things I was interested in , like the 

theatre and like m~sic and other things , which I offered 

to the pupils , and he partook of these things . So 

I gave him a key ttat he could go into my room any time 

and sit and watch television or read or do anything like 

that . 

23 Q. Di d you give a key to any other pupil? 

24 A. No , I didn ' t , no . 

25 Q. And did senior staff know that ' Alex' had a key to your 
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1 room? 

2 A . Well , they must have done because they could see him 

3 going in and out . 

4 Q . And sometimes when -- we understand that there would be 

5 

6 

a meeting at 6 o ' clock where children would have to say 

where they were going for the evening? 

7 A . Uh- huh . 

8 Q . Are you aware that ' Alex ' would g ive your room number 

9 

10 

when he was saying what he was going to do for the 

evening? 

11 A . Well , he must have done , because nobody questioned it . 

12 Q . Now, I ' m just going to ask you a series of questions 

13 

14 

about your interactions with ' Alex '. 

Di d you treat tim differently to other pupils? 

15 A . Yes , in one way, because, I mean , he seemed to be --

16 

17 

1 8 

19 

20 

well , first of all , he was a very bright person and 

secondly, he seemed to be quite mature in his way of 

thinking , and he was interested in the t hings I was 

interested in , so I included him in theatre visits and 

things l i ke that . 

21 Q. Did you take him away on his own for the weekend? 

22 A . Not that I can thi~k of . I mean , h e was part of 

23 

24 

25 

a group . I remember going camping once in -- just 

Stracathro and he was part of the group and we went to 

places like Ben Lawers and Fearnan , p laces like that , 
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1 and he was part of a group . 

2 Q. Other than that , did you take him away on his own for 

3 weekends when he was at the school? 

4 A. I don ' t think so . 

5 Q . Did you spend time with him during --

6 A. I did take him to -- I did take him to Brechin and 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

offered him a job, because I had a summertime job at 

the raspberry picking at Stracathro, and I asked him if 

he wanted to come , which he was keen to do and he was 

there and having t~e responsibility of selling the fruit 

and from the money he earned , he -- I think he bought 

a bicycle , if I ca~ remember , I'm not sure , it's --

I think he did . 

14 Q. And were you both ~taying in the same accommodation when 

15 you were berry picking over the summer? 

16 A. Yes , his sister was here as well with her husband and 

17 

1 8 

19 

20 

21 

they stayed in a tent , beside the field , and I had 

a caravan . And we didn ' t sleep in a double bed , we 

slept in single beds to give him accommodation obviously 

when he was there , because there was no way he could 

afford or had accommodation of his own . 

22 Q. Okay, so he was in the caravan with you? 

23 A. He was there and next door to us , a friend of mine . 

24 Q. Did you meet his parents? 

25 A. Yes . 
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1 Q . Did you instigate contact with his family in order to 

2 give you greater access to him? 

3 A. Why would I do that? No , I didn't . He was the one who 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

13 

wanted me to meet tis family , although there was 

a certain reluctance at the -- initially, but it wasn ' t 

a long time . It was just on a couple of occasions, 

I think . I mean , tis parents were both alcoholics and 

I don ' t think he had a very good life there at home with 

them . I don ' t know . But he had a sister who worked in 

a shoe shop in Kirkcaldy and he introduced me to her and 

she seemed a very r.ice person and she had a -- it was 

either a husband or a boyfriend, I can ' t remember, but 

she seemed okay . 

14 Q. While ' Alex ' was at school , did you isolate him from other 

15 children? 

16 A. I certainly did not, I was just - - I just wanted him to 

17 

1 8 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

have standards because a lot of the kids were delinquent 

and wrongdoers and involved themselves in nefarious 

practices and I-- because eventually , when I got to know 

him, I trusted him as a friend and -- but I never 

stopped him doing anything he wanted to do, because he 

had a mind of his own . 

LADY SMITH : ' Francis ', you mentioned a caravan and that you 

used it at the raspberry picking holiday . 

25 A. Yes , uh-huh . 
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1 LADY SMITH : Did you take ' Alex' anywhere else in your 

2 caravan? 

3 A . Not that I can -- no , I didn ' t pull the caravan . It was 

4 a stationary caravan . I t was stationary . 

5 LADY SMITH : Ah, right . Did you take him to that caravan at 

6 any time other than the berry picking? 

7 A . Not that I can remember , no . 

8 LADY SMITH : Okay , thank you . 

9 MS INNES : Whi l st ' Alex ' was at school , did you tell him 

10 

11 

that other staff members were speaking negatively of 

him? 

12 A . No , I told him on three occasions , I did tel l him . The 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

first was that the social worker's wife was taking part 

in a Higher French class in the school , obviously she 

got permission from the headmaster to do that , and she 

had complained to me t hat he was unhygienic and he was 

smelling of BO and maybe I should have a word with him, 

which I did, and I said to him that hygiene was 

important and he should have a shower and so on , because 

at that time he was living with another boy in a room . 

So whether he showered or where he showered , I don ' t 

know, but that was the first time . 

The second time -- or the first time , I can ' t 

remember which order it was -- but he said t hat 

, that we mentioned, had , for some reason , 
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10 

11 

12 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

pul led his hair and I told him, I said, ' Well, obviously 

it wasn ' t for some reason , that he wouldn ' t have done 

that for nothing , and you must have been cheeky to h i m 

or insulted him in some way '. And I said if you 

think -- if you wa~t to remedy that one , then what 

I would advise you to do is cut your hai r , which he did 

cut his hair . I said there woul d be noth ing to grab 

then , but that was the last I heard of that . 

And the third time was when it was mentioned at 

a staff meeting that somebody had felt that he should 

broaden h i s social horizons by mixi ng wi th other pup i ls , 

either to the bad or t h e good , that that woul d help h is , 

I suppose , his sta~ding , I don ' t know . 

But - - so I told him . I said , you know, ' It was 

fe l t that you should fraternise and mix with other 

people in the school ', and I said , ' Well, don ' t come to 

my room at night ', just and evening , I should say , 

not n i ght , but he ended up that the first night h e did 

come , but later on , he knocked at my door and wanted to 

get i n and I said , ' No , you ' ve got to stay out and 

socia l ise with other people '. 

But the next night he was back in again , because he 

didn ' t particularly like the type of people that was 

there . 

25 Q. Did you 
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1 A . I didn ' t want - - sorry , I didn ' t want him to be mixing 

2 

3 

4 

5 

6 

7 

8 

9 

with people that he didn ' t want to mix with . 

I mean , he learned to confide in me at one time that 

he was gay and I said , ' Well , there ' s nothing wrong with 

that '. I said , ' I mean , some people are , some people 

are not ', I said , ' It ' s maybe a phase that you ' re going 

through ', and I said, ' You just have to accept t hat and 

deal with it ' . But then he told me later that he had 

been 

10 LADY SMITH : Hang on a minute , 'Francis ', can we keep on 

11 

12 

13 

14 

track . I think Ms Innes is following a parti cular line 

of questions here . 

Can you j ust listen to what she has to ask you next? 

Ms Innes . 

15 MS INNES : My Lady , yes . 

16 

17 

18 

'Francis ', I ' ve just got some more questions to ask 

you in relation to ' Alex '. 

Did you have ary sexual contact with him at all? 

19 A . No , no . Other people may have wondered , but , I mean , 

20 you know, that ' s a natural thing that people think . 

21 Q. Why would they thirk that? 

22 A . Pardon? 

23 Q. Why would they thirk that? 

24 A . Well , think about it , I mean , you know yourself that 

25 I mean , I don ' t have to explain it why, but , I mean , if 
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3 

4 
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they saw that I favourer •§hiM or -- in any way or that 

he got special privileges or anything like that , they ' re 

bound to think , ' Oh , there ' s something going on '. 

That ' s hearsay and it ' s not necessarily the truth , but 

they would say it anyway . 

6 Q. If we look at page 40 and paragraph 162 of your 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

statement , you say that what happened : 

' It was nothing as bad as he paints in his 

statement . Anything t hat was done was done with the 

best of intentions and for his benefit .' 

So is that your position in relation to your 

interactions with 'Alex ' ? 

13 A . Yes , it was and , I mean , I did a heck of a lot for him 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

and gave him many privileges that some other pupils 

didn ' t have and I was shocked and annoyed and , erm, let 

down by the things -- and that he ' d alleged. I mean 

why, after 40 years , would he allege that? And , I mean , 

he never had anything -- any good to say about what I ' d 

done for him . 

I mean , for example , I remember one occasion at 

Christmas when he -- I took him back to Kirkcaldy to his 

home and he said that he had no food and there was 

nothing to celebrate Christmas , so I bought him some 

food and some bits and pieces for their Christmas for 

him and his family . Was that not being kind? 
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As a Christian , I would have thought it was . You 

know, I mean, you do what you can to try and help people 

and yet when they throw it back in your face, it's not 

very nice and it ' s not a good feel i ng . I' ve always 

tried to help people and do things for people if they 

wanted that . But it ' s the old story, you know, you ' re 

never appreciated . 

8 Q. And you ' re also aware that he says that you took nude 

9 photographs of h im; did you do that? 

10 A . I certainly did not . I certainly did not . 

11 Q . And then , if we look on to page 45 and paragraph 192 , 

12 

13 

14 

15 

you say there -- you ta lk about the issue of grooming 

and you say : 

' My actions coLld poss ibly have been mi sconstrued by 

someone e l se as grooming. ' 

16 A . I certainly wasn ' t grooming . I mean , wi th grooming you 

17 

18 

19 

20 

would think you had an intention for some ulterior 

motive , but there was no u l terior motive in that 

I wanted t he best for h im and I wanted h im to do well 

because he was clever . 

21 LADY SMITH : But do you accept that your actions , as 

22 

23 

24 

observed by somebody else , could have been construed as 

grooming? That' s what you say here in the statement . 

Do you see that, at 192? (Pause) 

25 A . Is Lady Smith talking to me? 
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1 LADY SMITH : Yes , yes . 

2 A . Oh , sorry , I didn ' t see you . I thought you were --

3 LADY SMITH : Sorry , it ' s your statement I ' m talking about . 

4 

5 

6 

7 

8 

192, and the point that Ms I nnes was putting to you that 

you've said in your statement that you accept that your 

actions could possibly have been mi sconstrued by 

somebody e l se as grooming . 

That ' s your position, is it? 

9 A . That word was never used in those days , grooming . 

10 LADY SMITH : I get that . But this is your statement . 

11 That ' s what you ' ve said . 

12 A . Yes , well , I never intentional l y groomed him at all . 

13 

14 

15 

16 

17 

18 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

25 

I did what I felt was the best for him and gave him 

every opportunity to partake of these things and do 

these things and I remember on one occasion -- I mean , 

he asked me if I could give him some medication because 

he had cracked lips and the thing they used for cracked 

l ips was Blisteze and , I mean , he said to me , 'I need 

Blisteze , can you get me some? ' You know , I mean , that 

was hardly grooming . That was helping him in some way 

and I think -- I believe that by helping people it ' s not 

grooming . That ' s the wrong word and it ' s out of context 

altogether , you know . 

That ' s just my belief , anyway . But obviousl y other 

people may have thought , ' Mm-hmm this ', a nd , ' Mm-hmm 
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1 that ', I don ' t know . 

2 LADY SMITH : Just take your cracked lips example , ' Francis ' . 

3 

4 

5 

If that had been a~other boy, would you have suggested 

that he speak to tte housemother or to the matron and 

see what t hey could g ive him for his cracked lips? 

6 A . Because I didn ' t have that kind of relationship with 

7 

8 

the -- really any of t he other boys . I don ' t know what 

I would have done because they didn ' t . 

9 LADY SMITH : Okay , but is your answer to my question ' yes ' ? 

10 

11 

12 

If another boy had said something about his cracked 

lips , you would have sent him to the appropriate person , 

the housemother or the matron? Have I got that right? 

13 A . Yes , but 

14 

15 

LADY SMITH : ' Francis ', hang on , and you wouldn ' t have gone 

and bought Blisteze for him yourself? 

16 A. Probably true . 

17 LADY SMITH : Right . 

1 8 A . Probably true . 

19 LADY SMITH : Okay , tha~k you . 

20 Ms Innes . 

21 MS INNES : Thank you , my Lady . 

22 

23 

24 

25 

Just finally , 'Francis ', on page 46 in paragraph 201 

of your statement , you say you weren ' t aware of any 

abuse happeni ng at Lendrick Muir . You say : 

' If people who were pupils have been affected by 
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their experience there , so be it , but I wasn ' t aware of 

it . Sometimes people make a big deal out of things that 

weren ' t genuine at all .' 

Is that your position in relation to people who say 

that they were detrimentally affected by their 

6 experience at Lendrick Muir? 

7 A . Nobody ever to l d me that t hey -- apart from llillll, t hat 

8 

9 

10 

there was anything like that at Lendrick Muir and 

I never heard of anything happening between pupi l s and 

staff or anything like that . 

11 Q . Okay --

12 A . But hearsay is an awful thing , you know . I mean, people 

13 

14 

15 

16 

make up stories and say things about people that are not 

quite true , you know . 

I t seems to be human nature , they either gossip or 

they make up stories , for what end I don ' t know . 

17 MS INNES : Well , I think , my Lady , that brings me to the end 

18 

19 

20 

of my questions for 'Francis '. Obviously, we have your 

statement as well , which is all part of your evidence to 

the Inquiry, ' Francis ', thank you . 

21 A . Okay , thank you . 

22 

23 

24 

25 

LADY SMITH : ' Francis ', let me add my thanks . We have kept 

you being questioned all afternoon and I ' m sure it ' s 

been very tiring for you , but I'm grateful to you for 

bearing with us and our questions , as you have done . 
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1 A . Well , thank you so much . 

2 LADY SMITH : We are now going to be able to switch off the 

3 

4 

link and I hope you can relax for the rest of t he day . 

Thank you . 

5 A . Thank you very much . 

6 (The witness withdrew} 

7 LADY SMITH : A few names I want to mention of people whose 

8 

9 

10 

11 

12 

identities are protected by my General Restriction 

Order . They ' re not to be mentioned outside this room as 

referred to in our evidence and there was 

and !§MW None of these 

are to be repeated or identified elsewhere. Now . 

13 MS INNES : So , my Lady , that concludes the evidence for this 

14 

15 

16 

17 

block of hearings . 

Hearings will re- commence on 14 August , at which 

time we will turn our attention to Harmeny , St Vincent ' s 

and the Royal Blind School . 

18 LADY SMITH : Yes , thank you very much . 

19 

20 

21 

22 

23 

24 

So I ' ll rise now and , as Ms Innes has just said, 

we ' ll be sitting again in August, halfway through 

August , with t he next section of evidence , and I hope in 

the meantime there is some more summer weather for you 

all to enjoy and have a little bit more freedom rather 

than be detained in these premises . Thank you . 

25 (4 . 02 pm} 
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(The I nquiry adjourned unti l 

10 . 00 am on Thursday , 14 August 2025) 
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